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– Біздің байланысымыздың 
та рихы, яғни Қазақстан мен Ре сей 
арасындағы қарым-қатынас – 
т ұрақты әрі мемлекетаралық 
қа тынастың үлгісі. Мен бұдан 

бы лай да осы бағытты ұстана бе-
ре мін, – деді Елбасы.

Нұрсұлтан Назарбаев Ресей 
пре зидентіне пандемия кезінде 
Қа зақстанға к%рсетіп жатқан 

қол дауы үшін ризашылығын біл-
діріп, Қарағанды фарма цев тика-
лық зауытында ресейлік вакцина 
шығару аясындағы тиімді әріп-
тестіктің жайына тоқталды.

В.Путин коронавирус панде-
мия сының теріс әсеріне қарамас-
тан екіжақты байланыс оң қар-
қын алып отырғанына назар ау-
дар ды.

(Жалғасы 2-бетте)

Қазақстан Президентінің т% ра ғалығымен 
Реформалар ж% нін дегі жоғары кеңестің кезекті оты-
 рысы %тті. Жиында ұлттық жо  ба лардың әзірленуі 
негізгі мә селе ретінде қарастырылды.

Стратегиялық жоспарлау жә не реформалар 
агенттігінің т% ра ғасы Қайрат Келімбетов Қасым-
Жомарт Тоқаевқа Агенттік пен Үкімет бірлесіп 
әзірлеген он ұлт тық жобаны таныстырды. Бұл жо-
балар Жалпыұлттық басым дық  тар мен 2025 жылға 

дейінгі ұлт  тық даму жоспарын жүзеге асыруға 
бағытталған.

Агенттік т%рағасының баян да ма сын және Кеңес 
мүшелерінің пі кірін тыңдаған Қасым-Жомарт Тоқаев 
бірқатар ұсыныс айтты. Ол Үкіметті нақты, шынайы, 
ха лыққа түсінікті және олардың тұрмысын жақсартуға 
бағытталған міндет терді шешуге шақырды.

(Жалғасы 2-бетте)

Елбасы Glencore International AG компаниясының 
басшысы Ай ван Глазенбергке Қазақстанның тау-кен 
% н е р к ә с і б і н  д а м ы т у ғ а  қ о с  қ а н  ү л е с і  ү ш і н 
ризашылығын біл дір ді. Қазақстанның Тұңғыш Пре-
  зиденті негізгі инвесторы Glencore International AG 
болып та бы латын «Қазмырыш» жауап кер шілігі 
шектеулі серіктестігінің тиім ді жұмысын атап %тті.

– 20  жылға жуық уақыт табыс ты жұмыс істегеннен 
кейін сіз ком   пания басшысы лауазымынан кетіп 
жа тырсыз. Біздің тиімді ын ты мақ тастығымыз 
мемлекет бюд жетіне қо мақты кіріс әкелді. Осы уа қыт 
ішін де компанияның %н ді рістік к%р сеткіштері 
айтарлықтай ұлғай ды, – деді Нұрсұлтан Назар баев.  

<з кезегінде А.Глазенберг Нұрсұлтан Назарбаевқа 

тау-кен са ласы еңбеккерлеріне к%рсеткен қолдауы 
үшін, сондай-ақ тәуел сіз дік жылдарында елде 
қолайлы ин вестициялық климат қалып тас тыр ғаны 
үшін алғысын біл дірді.

– Қазақстан – тау-кен са ла сындағы инвесторлар 
үшін ең се німді әрі қауіпсіз елдердің бірі. Glencore 
жұмыс істейтін басқа ел дерден ерекшелігі, Қазақстанда 
ин весторларға қатысты заңнама мен салық режимі 
тұрақты, саяси ре жим сенімді әрі орнықты. Чи лиде, 
Перуде салық %згереді, Аф ри када үнемі бәрі 
құбылмалы, тіп ті Аустралияда да %згеріс болып тұра ды. 
Қазақстанда түсінікті, қара пайым әрі %згермейтін 
ереже  бар. Бұл алаңсыз жұмыс істеп, ин вес тицияны 
арттыруға мүмкіндік береді, – деді А.Глазенберг.

ТЕҢ ҚҰҚЫЛЫ 
ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ ӨРБИ БЕРЕДІ

РЕФОРМАЛАР ЖӨНІНДЕГІ 
КЕҢЕС ӨТТІ

ЕЛБАСЫ АЙВАН 
ГЛАЗЕНБЕРГПЕН КЕЗДЕСТІ

�аза�станны
 Т�
ыш Президенті Н�рс�лтан Назарбаев 
Ресейге сапарлап �айтты. Ел басы Мәскеу �аласында Ресей 
президенті Владимир Путинмен кездесті. Ж&здесуде Жо ары 
Еуразия экономикалы� ке
есіні
 ��рметті т*раасы 
«�аза�стан-Ресей ынтыма�тастыы б�рыннан мемлекетара-
лы� �атынасты
 жар�ын &лгісі саналатынына» екпін т&сірді.

�асым-Жомарт То�аев Реформалар ж*ніндегі жоары ке
есті
 кезекті отырысын *т-
кізді. Б�л туралы А�орданы
 баспас*з �ызметі хабарлады. 

МЕМЛЕКЕТАРАЛЫҚ 
ҚАТЫНАСТЫҢ ЖАРҚЫН ҮЛГІСІ

Елбасы �ытай Халы� Рес-
пуб ликасыны
 �аза�стан да-
ы Т*тенше және *кілетті ел -
шісі Чжан Сяоны �абыл да ды. 

Нұрсұлтан Назарбаев Қытай 
Халық Республикасының елшісін 
Қытай Коммунистік партиясының 
құрылғанына 100 жыл толуымен 
құттықтап, Қытай Коммунистік 
партиясы Орталық комитеті бас 
хатшысы Си Цзиньпинге жылы 
лебізін жолдады.

– Бүгін Қытай Коммунистік 
пар тиясының 100 жылдығы ата-
лып %тілуде. Т%раға Си Цзиньпинді 
жә н  е барша қытай халқын осы 
ай тулы күнмен құттықтаймын. 

Осы жылдар ішінде Қытай Халық 
Республикасы алға қарай үлкен 
қа дам жасады. Коммунистік пар-
тия ның жоспары Қытайдың әлі де 
ны ғайып, дами беретінін к%рсетіп 
отыр, – деді Қазақстанның Тұң-
ғыш Президенті.

Елбасы Қазақстан мен Қытай 
ара сындағы мәңгілік жан-жақты 
стра тегиялық серіктестіктің да-
муы ның оң қарқынын атап %тті.

– Қытай Халық Республикасы 
әлем дік ауқымдағы қуатты мем-
лекетке айналды. Экономикасы 
дүниежүзі бойынша екінші орын-
да және технологиялық даму дең-
гейі жоғары. Кедейлікпен күрес 
мә селесінде де Қытай үлкен қадам 

жа сады. Мен әрдайым біздің қа-
рым-қатынасымызды қолдап ке-
лемін. Мәңгілік жан-жақты стра-
те гиялық серіктестік екі халықтың 
игі лігі үшін жұмыс істей береді. 
Қа зақстанның Қытай Халық 
Республикасымен ынты мақ тас ты-
ғы – мемлекетаралық қатынастың 
жарқын үлгісі, – деді Н.Назарбаев.

<з кезегінде Қытай Халық  
Рес публикасының елшісі Чжан 
Сяо Елбасыға құттықтауы үшін 
ал ғы сын білдіріп, 1 шілде – Қытай 
Ком мунистік партиясының мүше-
лері үшін ең ерекше әрі ұмытылмас 
күндердің бірі екенін айтты.

– Сізге байырғы әрі жақын 
до сыңыз т%раға Си Цзиньпиннің 
ең ізгі тілегі мен ыстық сәлемін 
жет   кізгім келеді. Сіздің 6 шілдеде 
%тетін Eлемдік саяси партиялар 
к%ш басшыларының саммитіне 
қа тысу туралы шешіміңізді жо-
ғары бағалаймыз. Бұл %те маңызды 
оқиға. Оған Сіздің қатысуыңыз 
Қа зақ стан-Қытай қарым-қаты-
насын дамытуға және Қытай Ком-
мунистік партиясы мен «Nur 
Otan» партиясы  арасындағы пар-
тияаралық байланысты арттыруға 
серпін берері с%зсіз, – деді Қытай 
Халық Республикасының Т%тен-
ше және %кілетті елшісі.

�аза�стан Президенті 
«5р па� те
дігі» атты жа6ан-
ды� форумда бейне&ндеу 
жа сады.

Қ а с ы м - Ж о м а р т  То қ а е в 
«БҰҰ – әйелдер» құры лы мының 
Фран ция және Мексика үкімет-
тері мен бірлесіп ұйымдастырған 
«Ұрпақ теңдігі» атты жаһандық 
форум қатысушыларына бей-
неүн  деу жасады.  

Виртуалды форматта %ткен 
жиын гендерлік теңдік сала сын-
да ғы жаһандық күш-жігерді үй-
лес тіруге арналған.  Форумның 
не гізгі мақсаты – осы процеске 
тар тылған барлық қатысушының 
нақ ты міндеттемелеріне негі з-
дел ген к%пжақты механизм қа-
лып тастыру.

 Мемлекет басшысы %з с%-
зінде Қазақстан Тәуелсіздік ал-

ған нан бастап 30 жыл бойы әйел-
дерді қолдауға бағытталған са-
лиқа лы саясатты дәйекті түрде 
жүр гізіп келе жатқанын атап 
%тті.    

Сонымен қатар Президент 
Қа зақстанның «Гендерлік зор-
лық-зомбылыққа қарсы іс-қи-
мыл коалициясы» және «Эко но-
микалық әділдік пен құқық 
ж%ніндегі іс-қимыл коалициясы» 
сияқты екі серіктес бірлестікке 
қосылатынын мәлімдеді. Бұл 
мемлекеттің бірқатар міндеттеме 
қабылдағанын білдіреді.

Атап айтқанда,  әйелдер мен 
қыз дарға қатысты зорлық-зом-
былықтың таралуы  туралы  жал-
пыұлт тық  зерттеу жұмысын 
қол ға алу ж%нінде шешімін айт-
ты.

Мемлекет басшысы гендерлік  
теңдік және  зорлық-зомбы лық-

тың алдын алу бойынша озық 
тә жірибемен б%лісу үшін Ор-
талық Азияда %ңірлік білім плат-
формасын құру туралы бастама 
к% терді.

Қасым-Жомарт Тоқаев БҰҰ 
мен Еуропалық одақтың Орталық 
Азия мен Ауғанстанға арналған 
«Жарық сәулесі» %ңірлік баста-
ма сына инвестиция салуға дайын 
екенін атап %тті.

Бұдан б%лек, Президент әйел 
кәсіпкерлерді қолдау үшін елі-
міздің барлық %ңірінде ресурстық 
орталықтар құру жоспары туралы 
мәлімет берді.

Қасым-Жомарт Тоқаев с%-
зінің соңында әйелдердің теңдігі 
мен қауіпсіздігін қорғауға, олар-
дың құқықтары мен мүм кін дік-
терін кеңейтуге бағытталған игі 
істі еліміздің толық қолдайтынын 
нақтылады.

ПРЕЗИДЕНТ 
БЕЙНЕҮНДЕУ ЖАСАДЫ

Н�рс�лтан Назарбаев Glencore International AG ком  паниясыны
 басшылы ы мен 
кездесті.

Жиын барысында «Астана» 
халықаралық қаржы орта лығының 
2020 жылы атқарған жұмыстары 
қорытындыланды, сондай-ақ  оны 
әрі қарай дамыту ж%ніндегі ұсы-
ныс қарастырылды.

Іс-шараға қатысушылардың 
баяндамасын тыңдаған Қасым-
Жомарт Тоқаев қаржы орталығын 
одан әрі дамытудың бірқатар %зек-
ті міндеттерін белгілеп берді.

Атап айтқанда, Президент 
АХҚО биржасындағы ком па ния-
ларды тиімді жекешелендірудің 
маңыз ды екенін атап %тті. Соны-

мен қатар бұған дейін қабыл дан-
ған Жекешелендірудің 2021-2025 
жыл дарға арналған кешенді жос-
па рына назар аударды. Онда 600-
ге жуық мемлекеттік активті бәсе-
ке лестік ортаға салудың мер зі мі 
мен жолдары айқын дал ған.   

Қасым-Жомарт Тоқаев АХҚО 
бир жасына мемлекеттік бағалы қа-
ғаздарды шығару туралы ұсы ныс ты 
қолдады.

Жиын барысында Страте гия-
лық жоспарлау және реформалар 
агенттігінің т%рағасы, АХҚО 
бас  қару шысы Қайрат Келімбе-

тов, Қазақстан Президентінің 
эко но микалық даму ж%ніндегі 
штат тан тыс кеңесшісі, Рефор-
ма лар ж%нін дегі кеңес т%рағасы-
ның орын ба сары Сэр Сума Чак-
рабарти, Ислам даму банкі то бы-
ның президенті Бандар Хаджар, 
Citigroup банкінің үкіметтер мен 
мемлекеттік сек торы жаһандық 
блогының бас шы сы Джули Мо-
нако, G30 тобы Қам қоршылар 
кеңе сінің т%рағасы Джейкоб 
Френ кель және АХҚО-ның бір-
қатар институтының жетек ші-
лері баяндама жасады.

Орталықтың жұмысына баға берілді

Президент �асым-Жомарт То�аев «Астана» халы�аралы� �аржы орталыын бас�ару ж*ніндегі 
ке
есті
 ке
ейтілген отырысын *ткізді. Б�л туралы А�орданы
 баспас*з �ызметі хабарлады. 
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– Негізінде, ұлттық жобалар-
дың әзірленуіне қатысты жұмыс-
тарыңыздың мақсат-міндеттеріне 
бірыңғай түсінік керек. Шын мә-
нінде, мақсат б�рікті аспанға ата-
тын дай және артық теориялан-
дыратындай емес, прагматикалық 
тұрғыда болуы тиіс. Реформалар 
ж�ніндегі жоғары кеңес «қияли-
лар дың клубына» айналмауы қа-
жет. Кабинетіміздің сыртындағы 
�мір күрделі бағытта дамуда. Қазір 
біз ең қажетті деген азық-түлік 
ба ғасының шарықтауына, жалпы 
инфляцияның �суіне қатысты 

шешім қабылдауға мәжбүрміз. 
Бұдан б�лек, халықтың күнделікті 
тұрмыс-тіршілігіне байланысты 
қыруар мәселе бар. Мысалы, қуаң-
шылық мал шаруашылығына кері 
әсер етіп отыр. Біз қалыптасқан 
жағдайға шынайы қарайық. Бұл 
жерде алдымызда тұрған міндетті 
терең түсініп, үйлесімді жұмыс 
істеу керек, – деді Президент.

Мемлекет басшысы ұлттық 
жо баларды жүзеге асыруға �те к�п 
қаржы б�лінетінін айтты. Прези-
дент ұлттық жобаларды жүзеге 
асыруға б�лінетін қаржының 
тиім ді жұмсалуын бақылауды қам-
та масыз етуге тапсырма берді.

Прези дент с�зін қо ры тын ды лай 
келе, ұсынылған ұлт тық жоба-
лардың тізімін қолда ды және Үкімет 
пен Агенттікке 15 та мыз  ға де йін 
ұлттық жобалардың нақ ты, келі-
сілген әрі қаржылай қамта ма  сыз 
етілген мәтінін енгізу ді тапсырды.

Талқылауға енгізілген екінші 
құжат – Сэр Сума Чакрабартидің 
есебінде (Gap analysis) берілген 
ұсыныстарды жүзеге асырудың 
Жол картасы.

Президенттің айтуынша, атал-
ған есепте маңызды проблемалар 
к�теріліп, пайдалы бастамалар 
ұсынылған.

Күн тәртібіндегі үшінші мәселе 
– Жергілікті �зін-�зі басқаруды 
дамытудың тұжырымдамасы. 
Атал ған мәселе бойынша Ұлттық 
э к о  н о м и к а  м и н и с т р і  ; с е т 
Ерғалиев баяндама жасады.

Қасым-Жомарт Тоқаев жер гі-
лікті �зін-�зі басқарудың тиімді 
инс титутын құруды маңызды мін-
дет ретінде атады. Мемлекет бас-
шы  сы жергілікті �зін-�зі бас қару-
дың жаңа органына – кеңеске 
жүк те летін міндеттерге арнайы 
тоқталды.

Талқылау қорытындысы бо-
йын ша, Үкіметке Жергілікті �зін-
�зі басқаруды дамытудың 2030 
жылға дейінгі тұжырым дамасын 
бекітуге енгізу тапсырылды. 

Мемлекет басшысы Рес-
пуб ликалы� бюджетті� ат-
�арылуын ба�ылау ж�ніндегі 
есеп комитетіні� т�ра�асы 
Наталья Годунованы �абыл-
дады. Б$л туралы А�орданы� 
баспас�з �ызметі хабарлады. 

Есеп комитетінің т�рағасы 
Наталья Годунова Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаевқа 2020 
жылғы республикалық бюджеттің 
жұмсалуына қатысты Үкіметтің 
есебі бойынша шығарылған негізгі 
қорытындылар ж�нінде есеп берді. 
Құжат �ткен аптада Парламенттің 
бірлескен отырысында қабыл-
данған болатын.  

Сонымен қатар  Наталья 
Годунова жер ресурстарын бас-
қаруға, арнаулы экономикалық 
аймақтарға және «Тау-кен Са-
мұрық» ұлттық тау-кен компа-
ниясы» акционерлік қоғамына 

жүргізілген тексерістердің негізгі 
қорытындылары туралы баян-
дады.

Кездесу соңында Мемлекет 
басшысы Есеп комитетінің т�-
рағасына тиісті тапсырма берді.

Мәжіліс Т�ра�асы Н$рлан 
Ны�матулин *аза�стан Пре-
зи дентіні� бітімгершілік мә-
селелері бойынша /*Ш/ Бас 
хатшысыны� арнайы �кілі 
инс титутын �$ру туралы бас-
та масы $йымны� Б// тиісті 
�$рылымдарымен �зара іс-
�имыл м1мкіндігін ке�ейте-
тініне сенімді. 

Бейнеконференция форма-
тында ҰҚШҰ Парламенттік ассам-
блеясының отырысы �тіп, онда 
Қазақстан Президенті Қасым-
Жомарт Кемелұлы Тоқаевтың 
бітімгершілік мәселе лері бойынша 
ҰҚШҰ Бас хатшы сының арнайы 

�кілі институтын құру туралы бас-
тамасы талқы ланды. 

Отырыста с�з с�йлеген Мә жі-
ліс Т�рағасы Нұрлан Нығматулин 
атап �ткендей, Қазақстан жаһан-
дық және аймақтық деңгейдегі 
�зекті мәселелерді шешу үшін 
халықаралық �зара іс-қимылды 
одан әрі тереңдетуге және ны-
ғайтуға ниетті. Себебі қазір аймақ-
тық қауіпсіздік тақырыбының 
�зектілігі бұрынғыдан да арта түсті. 

Мәжіліс Спикері сондай-ақ 
ҰҚШҰ ұйымының бітімгершілік 
әлеуетін дамытудың маңыздылы-
ғына да баса назар аударды. Осы 
рет те Қазақстан Президенті 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың бітім-

гер шілік мәселелері бойынша 
ҰҚШҰ Бас хатшысының арнайы 
�кілі институтын құру туралы бас-
тамасын жүзеге асыру ұйымның 
БҰҰ тиісті құрылымдарымен �за ра 
іс-қимыл мүмкіндігін кеңейте тінін 
алға тарта келе Нұрлан Нығмату-
лин осы саладағы �зекті сұрақ тар-
ды жаңа сапалық деңгейде шешуге, 
сонымен бірге БҰҰ бітім гершілік 
әлеуетін арттыруға жол ашатынына 
сенім білдірді. 

Отырыста сондай-ақ, Тәжік-
станның 2021 жылы ҰҚШҰ т�ра-
ғалығы, ҰҚШҰ аясында қол жет-
кізілген ҰҚШҰ әріптестік мәр-
тебесіне, Қазақстанда, Арменияда, 
Қырғыз Республикасында �ткен 
сайлауларда ҰҚШҮ ПА атынан 
қатысқан халықаралық байқаушы-
лар тобы жұмыстарының қоры тын-
дысына қатысты халықаралық 
келісімдер т�ңірегінде әңгіме �р-
біді. 

ҰҚШҰ ПА кеңесі ассамблея 
қызметін ұйымдастырады, оның 
құрамында Қазақстан, Армения, 
Беларусь, Қырғыз Республикасы, 
Ресей және Тәжікстан елдері пар-
ламенттерінің басшылары бар. 

Ж. НҰРЛАН

;сіресе, қызметкерлерге жа ла-
қыны заңсыз есептеу және оны 
бух галтерлердің иеленуі, тауарлар 
мен азық-түлікті жоғары бағамен 
са тып алу, сеніп тапсырылған мүлік-
т і ысырап еткені әшкере болды.

Атап айтқанда, мекемелердің 
бірінде зағиптарға арналған ноут-
буктерді сатып алу кезінде бюджетке 
келтірілген шығын 17 млн теңгеден 

асты. Аумақтар мен ғимараттарды 
абат тандыруға және ж�ндеуге ар-
нал ған бюджет қаражатын ұрлау 
де ректері де тіркелді.

Мәселен, арнайы мектеп-ин-
тернатта 3 млн теңге жымқырылған. 
Қаражат асхана шатырын ж�ндеуге 
б�лінген.

Тергеу жүргізіліп жатыр.
Г.БЕКЗАТ

«Егер мейрамхана-кафе лерде 
және басқа да мекемеде іс-шара-
лар �ткізілсе, ол нысанның жұмы-
сы тоқтатылады. 4 шілдеден бас-
тап Ashyq жобасы бойынша жұмыс 
істейтін тамақтану орындарының 
(мейрамханалар, кафелер) уақыты 
14.00-ден 22.00-ге дейін (жабық 
жер л ерде), ал сыртта, яғни есік 
алдында жұмыс істейтін тамақтану 
орындарының уақыты 14.00-ден 
түнгі он екіге дейін қысқарады. 
Сондай-ақ жексенбі күндері қо-
ғам дық к�ліктің жұмысы тоқта-
тылады. Бұл күні автобустар де-
зин фекциядан �ткізіледі» делінген 
ресми хабарламада.

Ashyq жобасын қолданбайтын 
фитнес орталықтар (йога орта-
лықтары, тағы басқалары) жұ-
мысы аптаның барлық күнінде де 
тоқтатылады. Ал Ashyq жобасы 

бойынша істейтін фитнес орта-
лықтар (йога орталықтары, тағы 
басқалары) дүйсенбі-жұма күндері 
жұмыс істесе, демалыс күндері 
тоқ татылады.

«Қалада қатаң карантин ен-
гізбес үшін ұжымдық им му-
нитетті дамыту қажет. Ал ұжым-
дық им мунитеттің үлесі 60 па-
йыз дан асуы тиіс. Қазір қалада 
вакцина ның бірінші компо-
нентін 229 мыңнан аса адам ал-
ды. Медицина қыз меткерлерінің 
90 пайыздан ас тамы, ал комму-
налдық қызмет керлердің 70 па-
йыз дан астамы ко ронавирусқа 
қарсы екпе сал дырды. Вакци-
нация денсаулықты қорғауға 
мүм кіндік береді» де лінген рес-
ми хабарламада.

Ж.НҰРЛАНҰЛЫ

(Басы 1-бетте)

«Сіздің арқаңызда Ресей мен 
Қазақстан арасындағы қарым-
қатынастың даму қарқыны бола-
шаққа сеніммен қарауымызға 
мүм  кіндік береді. Пандемия сал-
дарынан тауар айналымы 4-5%-ға 
т�мендегеніне қарамастан, биылғы 
жылдың алғашқы жартысында 
20%-ға жуық �сім байқалып отыр. 
Бұл �зге бағыттар бойынша да қа-
рым-қатынасымыз �те жақсы 
дамитынын к�рсетеді», – деді 
Ресей к�шбасшысы.

Елбасы сапар аясында РФ фе-
дералдық жиналысының Феде-
рация кеңесінің т�рағасы Вален-

тина Матвиенкомен кездесті. 
Жүздесуде Н.Назарбаев к�рші екі 
ел арасында барлық бағыт бойынша 
ынтымақтастықты одан ары ны-
ғайтудың маңызын тілге тиек етті.

– Ресей – біздің тату к�ршіміз 
әрі стратегиялық серіктесіміз. 
Сіздің сапарыңыз пар ламен та-
ралық байланысты да мы тып қана 
қоймай, мемлекетаралық қарым-
қатынасты да нығайта тү сері анық, 
– деді Қазақстанның Тұңғыш 
Прези денті.

В.Матвиенко Елбасын алдағы 
Елорда күнімен және биыл атап 
�ті ліп жатқан Қазақстан Тәуелсіз-
ді гінің 30 жылдығымен құттық-
тады.

«Сізді келе жатқан Елорда күні 
мейрамымен шын жүректен құт-
тық таймын. Жас Қазақстанның 
жаңа астанасының бой к�теруіне 
тікелей атсалыстыңыз. Биыл Қа зақ-
стан Тәуелсіздігінің 30 жыл дығы 
мерекеленуде. 30 жыл қас қағым 
сәт те �те шықты. Бүгінде Қазақстан 
– посткеңестік кеңістік тегі ең та-
быс ты елдердің бірі. Сіздер дамыған 
мемлекеттік инс ти туттары мен на-
рықтық эконо микасы бар егемен ел 
құрдыңыздар. Осы жолды жүріп 
�ткен Қазақстан �зіндік келбеті, 
ішкі және сыртқы саясаты бар, 
әлем дік қоғамдас тық та құрметке 
ие мемлекетке ай нал ды», – деді ол.

В.Матвиенко Елбасының екі 
мемлекет қатынастарының қалып-
тасуы мен дамуындағы р�лін 
ерекше бағалады: «Сіз Ресей мен 
Қазақстан арасында байланыс 
орнатуды әрдайым қолдап келесіз. 
Pйткені бұл  Қазақстанның страте-
гиялық, геосаяси және ұлттық мүд-
десіне сай. Сіздің күш-жіге ріңіз дің 
арқасында біз мемлекет аралық 
қа  тынас орнатудың табыс ты жолы-
нан �тіп, тиімді, тең құ қы лы, �зара 
сыйластыққа негіз дел ген ынты-
мақтастық моделін құрдық», – деді 
Федерация кеңе сі нің т�рағасы.

Елдос СЕНБАЙ Есеп комитеті есеп берді

Парламенттік ассамблея кеңесі 
отырысына қатысты

76 млн теңгені жымқырған

Елордада карантин 
тағы күшейеді

Айхан ШӘРІП 

Н.Нығматулин бұл сессия 
жұмысы Қазақстанның 30 жылдық 
мерейлі кезеңінде басталғанын 
атап �тті. Депутаттық корпустың 
заң шығару жұмысындағы негізгі 
басымдықтар Елбасының страте-
гия лық бастамаларын, Прези дент-
тің сессияның ашылуында бел-
гілеген міндеттерін жүзеге асыруға 
арналды. Cонымен қатар қос 
пала та лы кәсіби Парламенттің 
құрыл ғанына биыл 25 жыл толып 
отыр.

Мәжіліс Т�рағасы биылғы 
Парламент сайлауында Мәжіліс 
құрамы 70%-ға жаңарғанына 
назар аудартты. Тағы бір жаңа-
лық: Мәжілістің бірнеше ко ми-
тетінің т� рағасы және хат шы сы 
«пар ла менттік оппози циядан» 
сайланды. 

Бірінші сессия барысында 
Пар ламент палаталарының 3 бір-
лескен отырысы, Мәжілістің 23, ал 
Сенаттың 21 жалпы отырысы �т-
кізіліпті. Сессияның басында қос 
палата «қоржынында» 104 заң 

жобасы болды. Бүгінде оның 63-і 
қабылданып, 58 заңға Президент 
қол қойды. 

Нұрлан Нығматулин депутат-
тық корпустың Мемлекет бас-
шысы бастамашы болған саяси 
реформаны заңнамалық қамта-
масыз еткенін жеткізді. «Сайлау 
туралы» конституциялық заң 
жобасына түзетулер енгізілді. Онда 
Президенттің ұсынысы бойынша 
саяси партиялардың Мәжіліске 
�ту шегі 7-ден 5% дейін т�мен-
детілді. Бюллетеньдерге «бәріне 
қарсымын» деген жаңа графа ен-
гізілді. Ауыл әкімдерін тікелей 
сай лауды қамтамасыз ететін нор-
малар қосылды. 

Бұдан б�лек, сессияда «2021-
2023 жылдарға арналған респуб-
ликалық бюджет туралы» заңға 
түзету енгізіп, әлеуметтік қолдау, 
ден саулық, білім, шағын және орта 
бизнес, еңбекпен қамту салала-
рына, инфрақұрылым, басқа да 
маңызды бағыттарды дамытуға 
қосымша қаражат б�лінді. Мы-
салы, әлеуметтік саланы нығайтуға 
374 млрд теңге, республикалық 
және жергілікті жолдарды ж�н-

деуге, қайта қалпына келтіруге 140 
млрд теңге бағытталды. «Еңбекпен 
қамтудың Жол картасы» аясында 
100 млрд теңге, ал «Ауыл – ел бе-
сігі» бағдарламасын жүзеге асыруға 
70 млрд теңге қосымша б�лінді. 
Коронавируспен күреске тағы 
265 млрд теңге арна тартады. 

Палата Спикері �ткен сессияда 
Парламент 31 халықаралық және 
мемлекетаралық келісімді ратифи-
кацияланғанын айтты. Осы сес-
сияда Мәжіліс пен Сенат депу тат-
тары 24 заң жобасына бастамашы 
болған. Оның 15-і қабылданды. 
Бұл кезеңде Парламент қабыр ға-
сында 3 Үкімет сағаты, бір пар-
ламенттік тыңдау, 35 «д�ңгелек 
үс тел» және комитеттердің 8 к�ш-
пелі отырыс �тті. І сессияда 
Мә жіліс депутаттары 233, сена-
торлар 45 депутаттық сауал жол-
дады. Жыл басынан бері Парла-
мент депутат тарына азаматтардан 
шамамен 6 158 хат келіп түсті, олар 
қолда ныс   т ағы заңнамаға сәйкес 
қарал ды. 

Келесі сессияда депутаттар 
алдында к�птеген маңызды міндет 
тұрған к�рінеді. Мәжіліс қа ра-
уында 35 заң жобасы бар. Бұлар 
– «Pнеркәсіптік саясат туралы», 
«Pсімдіктер дүниесі», «Семей 
ядролық қауіпсіздігі туралы», «;с-
кери полиция органдары туралы» 
заң жобалары. Келесі сессияда 
құқық қорғау қызметін �теу тәр-
тібін жетілдіру, мемлекеттік жастар 
саясаты, «Қоғамдық бақылау», 
басқа да проблемаларды шешуге 
арналған заңдарды қабылдау к�з-
деліп отыр.

Тұңғыш сессия 
несімен ерекшеленді?

Тең құқылы ынтымақтастық 
өрби береді

Реформалар жөніндегі кеңес өтті

VII ша�ырыл�ан Парламент депутаттары т$��ыш сессиясын 
ая�тап, каникул�а шы�ты. Демалыс уа�ытында �алаулылар 
ауыл-айма�ты аралап, ж$ртшылы�пен кездеспек. Мәжіліс 
Спикері Н$рлан Ны�матулинні� т�ра�алы�ымен �ткен Пар ла-
мент палаталарыны� бірлескен отырысында бірінші сессия-
ны� ж$мысы �орытындыланды.

*аржылы� барлау *аржы лы� мониторинг агенттігі ау ма� ты� 
департаменттерімен бірлесіп, жетім балалар мен ата-анасыны� 
�ам�орлы �ын сыз �ал�ан балалар�а арнал�ан меке мелерде 
21 за�б$зу шы лы� ты аны�тады. Жалпы шы �ын сомасы 76 млн-
нан астам те�ге екені белгілі болды.

:кімдікті� мәліметінше, �ткен тәулікте астанада коронавирус 
800-ден аса адамнан аны�талып, эпидемиологиялы� жа�дай 
к1рт нашарлады. Сонды�тан карантин та�ы да к1шейтіледі. Шымкентте м$�алімдер 

біліктілігін арттыру 1шін жал�ан 
аттестация жасатып, сертифи-
катты сатып алды деген к1дікке 
ілінді. 

Pңірдегі 348 мұғалім 2018-2019 
жылдары жеңіл жолды таңдап, �з 
санатын жоғарылатқан. 

Мемлекеттен т�ленетін үстеме-
ақы ны да алып отырған. Pзге мұ ға-
лімдер әріптестерінің бұл ісін құқық 
қорғау органдарына жеткізді.

Кейін полиция тестілеуден �т-
кен дердің тізімін жасақтап, Респуб-
ликалық тест орталығынан істің 
мән-жайын анықтаған.

Қаладағы жалпы 64 мектептің 

к�п теген қызметкері тестке келме гені 
белгілі болды. Кейбірі сынақтан сү-
рін ген. Олар жалған м�р басылған 
құжат сатып алған. Мұғалімдердің 
80%-ы екі жылдың ішінде алған үс те-
 меақыны бюджетке қайтарып үлге-
ріпті. Енді қайтадан тест тап сырады.

Ал сертификатты сатып, жеңіл 
жолды кәсіп еткен пысықайдың ісі 
сотта қаралып жатыр.

Шымкент қалалық Білім бас-
қар масының басшысы Жанат 
Тәжиева: «Мұғалімдердің жалған 
аттес тациясына қатысты қазір қыл-
мыстық іс қозғалып, алаяқтық үшін 
сот процесі жүріп жатыр», – деді.

Ж.НҰРЛАН

Сертификатты сатып алған ба?
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ПАНДЕМИЯ БАНКИРЛЕРДІ 
ОРНЫНА ҚОЙДЫ

Аламан айтысқа әр �ңірден 
кел ген 16 ақын қатысты. Олар 
�ре лі �нері, �рнекті с�здері ар қы-
лы тәуелсіздікті, еемен елдің 30 
жыл дағы жеткен жетiстiктерiн, 
қо ғамдағы тұрақтылық пен бере-
ке-бірлікті жырға қосты. 

Ақындардың �неріне қазылар 
ал қасының мүшелері Ғалым Жай-
лыбай, #сия Беркенова, Қойлы-
бай Асанов, Аманжол #лтаев, 
Ах метжан *збеков, Жанарбек 
#шім жан, Дәулеткерей Кәпұлы 
сияқты елге танымал тұлағалар 
ба ға берді. Айтысты Қазақстан-
ның еңбек сіңірген қайраткері, 
Ха лықаралық айтыс және жыр-
шы-термешілер одағының т�рағасы 
Жүрсін Ерман жүргізді. Соңғы 
күн дердегі еліміздегі карантин шек-
теулеріне байланысты және к� рер-

мен қауымның қауіпсіздігі үшін 
айтыс к�рермендердің қатысуын-
сыз, телевизиялық форматта �тті. 

Айтыс қорытындысына сай 
ар найы ынталандыру сыйлығына 
Абзал Мақашев, Сұлужан Таубал-

ды, Т�рехан Совет, Қуаныш Ер-
кінұлы, Сырым #ділбек, Бекарыс 
Оспанов, Ерлан Аманқожа ие 
болды. Ал жүлделі үшінші орынға 
Аруна Керімбек, Нұрмат Ман-
сұров, Ержеңіс #бдиев және #сем 
Ережеқызы лайық деп танылды. 
Екінші орынды Серікзат Дүйсенға-
зы мен Рауан Қайдаров алса, бірін-
ші орын Олжас Отарға бұйырды. 
Бас жүлдені Қалихан Білдашев пен 
Еркебұлан Қайназар еншіледі. 

«Nur Otan» партиясының хат-
шысы Арман Қырықбаев жыр 
бәй гесінде ат оздырған айтыскер 
ақын  дардың �неріне ризашы лы-
ғын білдіре отырып, «Биыл еге-
менді ел болып, еңсе тіктегеніміз-
ге 30 жыл толғалы отыр. Бұл – та-
рихи тұрғыдан алғанда қас қағым 
сәт болып к�рінгенмен, шынында 
да 30 жыл бір ұрпақ ауысатын үл-
кен кезең. Қазақтың ұғымында 
орда бұ зар 30 жас деген с�з бар. 
Осы жыл дар аралығында еліміз 
небір сы нақтан �тті. Ауыз толты-
рып ай та тындай орасан жетістік-

терге жет тік. Осыншама еңбекпен, 
қиын  дықпен келген тәу етер 
тәуел сіз дігіміз баянды болғай. 
*ткенімізді, тарихымызды, салт-
дәстүрімізді ардақтау – біздің 
бас ты парызымыз. Соның ішінде 
ұлттық �неріміз, ата-бабалары-
мыз дан мирас болып жеткен ай-
тыс �нерінің қазақ  тарихында 
алар орны ерекше.  Қандай қиын 
кезең бол масын, мәдениет пен 
�нер жұта мауы тиіс. Тілі мен мә-
дениеті жоғалған ұлттың �зі жоға-
лады. Осы  орайда  айтыс – ұлттың 
ұжда ны, халықтық дәстүрдің жа-
дысы жә не дала демократиясы-
ның к�рі нісі» деп атап �тті. 

Еске сала кетейік, жыл басы-
нан бері Тәуелсіздіктің 30 жыл   ды-
ғына орай «Nur Otan» партиясы-
ның қолдауымен «Ұлттық мұра» 
пар тиялық жобасы аясында 5 
респуб ликалық және 7 облыстық 
ақын дар айтысы ұйымдастырыл-
ды. Одан б�лек, жыл соңына 
дейін қазақтың ағартушы-педаго-
гі Ыбырай Алтынсариннің 180 
жыл дығы мен жыр алыбы Жам-
был Жабаевтың 175 жылдығына 
орай аламан айтыс  �ткізу жоспар-
ланып отыр. 

Абылайхан ЖҰМАШ

Кеңес т�рағасы, Мәжіліс депу-
таты Юлия Кучинскаяның ай-
туынша, «Nur Otan» партиясының 
сайлауалды уәделерін орындауға 
арналған Жол картасы аясында 
биыл 2025 жылға дейін жоспар-
ланған 103 млн шаршы метр тұр ғын 
үйдің 17 млн шаршы метрі са  -
лынады. Бұл ретте ол уәкілетті ор-
гандар тарапынан құрылыс са па-
сына тиісті бақылауды қамтама сыз 
ету қажеттігіне ерекше назар аудар-
ды. Оның айтуынша, «Nur Otan» 
партиясының қоғамдық қабылдау 
б�лмесіне азаматтар пайдалануға 
берілген тұрғын үйлердің сапасы-
на қатысты үнемі шағым айтады. 

Мұндай проблемалардың бар 
еке нін Индустрия және инфра құры-
лымдық даму бірінші вице-министрі 
Қайырбек *скенбаев   растады. 

– Мемлекеттік сәулет-құры лыс 
бақылау органдары 539 тексеру 
жүргізді. Оның қорытындысы 
бойын ша 973 субъект әкімшілік 
жауап  кершілікке тартылды. Бұл – 
�ткен жылдың сәйкес кезеңімен 
салыстырғанда 84%-ға жоғары. 
Яғни, 90% жағдайда тиісті талап-
тардың бұзылғаны расталды деген 
с�з. Құрылыстың сапалық к�рсет-
кіштерін қамтамасыз ету ж�нінде-
гі шаралардың бірі ретінде мемле-
кеттік бақылаудың қолданыстағы 

жүйесі толық қайта қаралатын 
бо лады. Атап айтқанда, құрылыс 
ке зеңдері тұрақты түрде бақылана-
ды және МСҚБ органдары ны-
сандар ды пайдалануға қабылдауға 
қа тысатын болады, – деп атап �тті 
Қайырбек *скенбаев. 

Сонымен қатар қала құрылы-
сы құжаттамасының сапасызды-
ғы, егжей-тегжейлі жоспарлау 
жо    баларының құрылыстың бас 
жос парына сәйкес келмеуі, тығы-
здық, қабаттар саны, шағынаудан-
дардың к�ліктік жүктемесі бойын-
ша есептердің болмауы түйінді 
мәселелер болып қалып отыр. 

*з кезегінде Кеңес т�рағасы-
ның орынбасары Марат Шибұтов 
қалалардың сәулеттік келбетін 
қалыптастыру бойынша респу-
бликалық деңгейде норматив-
тердің жоқтығын алға тартты. Ал 
Кеңес мүшесі және «Талап» қол-
данбалы зерттеулер орталығының 
директоры Рахым Ошақбаев Мү-
лік иелері бірлестігі (МИБ) рефор-
масын қолдау арқылы ескірген 
тұрғын үйлерді реновациялау 
про цесін жетілдіруді ұсынды. 

– Меншік иелері бірлестіктері-
не құрылыс заңнамасын с�зсіз 
сақтай отырып, ведомстволық 
ба   ғынысты ұйымдардың қаты-
суынсыз үйлерді реновациялауды 

дербес жүзеге асыруға мүмкіндік 
беру керек, – деді ол. 

Партияның баспас�з қызме-
тінің мәліметінше, отырыс бары-
сында «Nur Otan» партиясы Қо-
ғам дық саясат институтының ди-
рек торы Мәдина Нұрғалиева қо-
ғамдық пікір мен партияның қо-
ғамдық қабылдау б�лмесіне кел ген 
�тініштер негізінде �ңір лер дегі 
�мір сүру жайлылығы бойынша 
зерттеу нәтижелерін ұсынды. 

Талдауға сәйкес, тұрғын үй 
жағ дайлары мен инфрақұрылым-
ның дамуына Алматы қаласы, 
Сол    түстік Қазақстан, Алматы жә не 
Маңғыстау облыстары тұрғында-
рының мүлде к�ңілдері толмайды. 
Ал бүгінде түйінді мәселелер бо лып 
ауызсу, орталықтандырыл ған су-
мен жабдықтау, жылыту жә не ор-
талық кәріз сапасы қалып отыр. 

Институт жетекшісінің ай-
туын ша, осы мәселелерді шешу 
үшін министрліктер, жергілікті 
ат қарушы органдар мен азаматтар 
ара сындағы �зара іс-қимылдың 
тиім ді тетіктерін әзірлеу қажет. 
Кеңес отырысының қорытындысы 
бойынша тиісті ведомстволар ға 
күн тәртібінің әрбір мәселесі бой-
ынша нақты ұсыным жолданды. 

Ерке ЕРҚОҢЫР

Ақындар тәуелсіздікті 
жырға қосты

Өңірлердегі тұрғын 
үй сапасы сын көтермейді

Н�р-С�лтан 
аласында «Астана» концерт залында �а за
-
стан Тәуелсіздігіні� 30 жылды�ына және Елорда к�ніне орай  
«Nur Otan» партиясыны� 
олдауымен және Н�р-С�лтан 
а-
ла сы әкімдігіні� �йымдастыруымен «Тәуелсіздік – т�марым» 
ат ты республикалы
 а
ындар айтысы &тті. 

К&рші Ресейде пандемия ке сірі-
нен онда�ан банк дефолт алдында 
т�р. �аза
станда�ы банктерді� 
жа� дайы да мәз емес секілді. Бір 
жа �ы нан, т�тастай ал�анда отанды
 
банк секторыны� к&рсеткіштері 
мен байлы�ы &суде. Екінші жа �ы-
нан, мысалы 
аржы �йымдарына 
е�  к&п табыс әкелетін корпоративтік 
салымдар портфелі бір ай ішінде 
бір ден 20,5 миллиард те�геге ке-
міп кеткен. Жетекші 7 банк 
ана 
биыл осы салада жетістікке жетті, 
18 банк «минуске» кеткен. Осы 
орай да та�ы бір банкті� лицен зия-
сыны� то
татыл�аны туралы хабар 
ел ді та��алдырды.

БҰЛ БАНКТІҢ НЕГЕ 
ТОЗ-ТОЗЫ ШЫҚТЫ?

«Эксперт РА» рейтинг агенттігінің са-
рап шылары Ресейде пандемия кесірінен 
33 банк дефолт жағдайда тұрғанын жария 
етті. Олар табыстылық-рентабелділіктен 
жұрдай болғаны сонша, қожайындарына 
ары қарай ұстап тұрудан г�рі, тезірек жа-
уып тастаған пайдалырақ болмақ. Егер осы 
болжам шындыққа айналса, солтүстік 
к�рші барлық банктерінің бірден 9,2%-
ынан айырылып қалады. Бүгінде Ресейде 
357 коммерциялық банк жұмыс істейді. 

Бірақ небәрі 24 коммерциялық банкі 
ға на бар Қазақстан үшін бір банктің жа-
былуының �зі саладағы дағдарыстан хабар 
берсе керек.

Биыл  25 маусымда Қаржы нарығын 
рет теу және дамыту агенттігі елімізде ке-
лесі бір банк –  Capital Bank Kazakhstan  

АҚ-ы лицензиясынан айырылғанын мә-
лім деді. Агенттік басқармасының тиісті 
қау лысына 24 маусымда қол қойылыпты. 
Осы банкке, сондай-ақ бағалы қағаздар 
на рығында қимылдауына да тыйым са-
лынды. Мәдина #білқасымованың ұжы-
мы «Капитал банкті» лицензиясынан ай-
ыруға себеп болған бірнеше негізді атады. 

Біріншіден, қаржылық ұйым «пруден-
циялық нормативтерді және басқа да 
сақталуы міндетті нормалар мен лимит-
терді жүйелі түрде (қатарынан 12 айдың 
ішінде 3 және одан к�п рет) бұзған. Екін-
шіден, агенттіктің қадағалап ден қою 
шараларын жүйелі түрде орындамай кел-
ген. Үшіншіден, оның қосымша капитал-
дандыру ж�ніндегі талаптарын банк қо-
жайындары құлағына ілмеген. Т�ртінші-
ден, агенттік бұл банкті «т�лем қабілетсіз 
банк» санатына жатқызыпты.

Лицензиядан айыру күнгі жағдай бой-
ынша «Капитал банктің» активтерінің 
м�л шері 38,5 миллиард теңгені, несие 
портфелі  33,9 млрд теңгені құрады. Яғни, 
осынша қаражатын акционерлер, компа-
ниялар ала алмай қалуы ықтимал.

Қаржылық реттеушінің мәліметінше, 
банк «улы кредиттерге» әбден б�ккен: 30,4 
миллиард теңге не банктің несие порт-
фелінің 89,8%-ы – клиенті т�лем жасауын 
тоқтатқанына 90 күннен артық уақыт �т-
кен кредит болып шықты. *зге қаржылық 
ұйымдармен салыстырғанда,  Capital Bank 
Kazakhstan  тақыр кедей жағдайға жеткізіл-
ген:  оның �тімді активтерінің м�лшері 
бар-жоғы 149 миллион теңгені құрайды. 
Салдарынан клиенттерінің 15 миллиард 
теңгеден астам қаражатын қайта алмайды. 

Жеке тұлғалардың теңгедегі салымдарын 
10 миллион теңге, ал шетелдік валютадағы 
депозиттерін 5 миллион теңге м�лшерінде 
«Депозиттерге кепілдік беру қоры» қайта-
ратыны мәлім. Ал заңды тұлғалардың, 
соның ішінде ұлттық компаниялардың 
біраз ақшасы «күйіп» кеткелі тұр.

АГЕНТТІК НЕГЕ ҚАПЫ ҚАЛДЫ?
«Осындай ауыр жағдайға жеткенше, 

#білқасымова агенттігі шара қабылдамай, 
ай қарап отырған ба?» деген сауал қойылу-
да. Себебі  банктің жинақтарын бермей 
жат қанына, бергеннің �зінде шағын лимит 
белгілеп қойғанына қарапайым бұқара 
және кәсіпкерлер 3 жылдан бері шағым-
данып, дабыл қағып келді. Қаржылық 
реттеу агенттігі бұл бағытта әрекет еткенін, 
пруденциялық нормативтерді орындама-
уына байланысты банкке 29 қадағалап ден 
қою шарасын қабылдап, 67 әкімшілік 
құқықбұзушылық хаттамасын толтырға-
нын алға тартады.

Содан қаржылық ұйым акционері 
банкті құтқаруға уәде етіпті: 2020 жылы 
«Банктің қаржылық жағдайын жақсарту 
ж� ніндегі іс-шаралар жоспарын» ұсынды. 
Оның аясында 2020 және 2021 жылдары 
31 млрд теңге депозит иелеріне, негізінен 
мемлекетке қайтарылған.  

«Жоспарды іске асыру шеңберінде 
әлеуметтік тұрғыдан маңызды мекемелер, 
яғни мектептер мен ауруханалар алдын-
дағы міндеттемелері толығымен, ал ква-
зимемлекеттік сектор алдындағы міндет-
темелердің айтарлықтай б�лігі �телді. 
Алайда акционері қабылдаған шаралар 
банктің қаржылық жағдайын тұрақтанды-

теңгеден астам қаражат аударған. Ал 2021 
жылғы қаңтар-сәуір айларында республи-
кадан қазақстандықтардың 276 миллиард 
теңгесі әкетілген. Лидерлер қатарында 
Ресейге қоса, Түркия бар: жыл басынан 
бері азаматтарымыз түріктер еліне 65 мил-
лиард теңге аударды. Экономистердің 
тұспалдауынша, қазақстандықтар Түрки-
ядағы жылжымайтын мүлікті сатып алуда.

Қазақстанның қаржылық реттеушісіне 
сенсек, банктердің жағдайы жаман емес. 
Банк секторының жалпы активтері 2021 
жылғы мамырда 3,2%-ға немесе 1 трлн 
047,7 млрд теңгеге артып, жалпы сомасы 
34 триллион 44,1 млрд теңгеге дейін жет-
кен. Рас, бұған несиені к�бірек тарату 
есебінен қол жеткізіліпті: қарыздар порт-
фелі ұлғайды. 

«Банк секторы активтерінің құрылы-
мында мамырда ең үлкен �су «Банктік 
қарыздар» бабы бойынша тіркелді: 693,5 
млрд теңгеге артты. Ал «Қолма-қол ақша, 
тазартылған бағалы металдар және корре-
спонденттік шоттар» 6,9%-ға немесе 244,5 
млрд теңгеге ғана �сім байқатты», – дейді 
агенттік.

Банктердің қайтаруға тиіс қаржылары 
одан да зор қарқынмен ұлғаюда: банк 
секторының жиынтық міндеттемелері 
2021 жылғы мамырда 3,2%-ға немесе 935,6 
млрд теңге �сті. Ал жалпы сомасы – 30 
триллион 16,3 млрд теңгеге жетті. 

1 маусымдағы жағдай бойынша банк-
тердің несие портфелінің жалпы к�лемін-
дегі мерзімі �ткен, т�лем жасалмайтын «улы 
қарызының» үлесі 9,8% немесе 1 трил лион 
638,9 млрд теңге болды.

Қаржыгер Расул Рысмамбетов банк 
секторындағы жағдай күрделі екенін жа-
сырмады, дегенмен  бұл жалғыз Қазақ-
станға ғана емес, бүкіл әлемге тән к�рініс 
екен.

«Біздің банк жүйеміз пандемия кезінде 
жағдайын айтарлықтай жақсарта алмады. 
Бірақ кеңінен алып қарасақ, бұл жағдай 
жалғыз бізде емес. Ресейдің Орталық банкі 
олигархтарға тиесілі «жабық» банктерді 
бірінен соң бірін «жағып» жіберуде. Швей-
царияда ондаған банк жабылып қалды. 
*збекстан да банктерін құтқару үшін қазір 
жекешелендіруде. #йтсе де, олардың про-
блемалық активтерін қайда жіберетіні 
белгісіз», – деді сарапшы. Оның байла-
мынша, қаржылық реттеуші сектордағы 
талапты күшейте бергені ж�н.

«#йтпесе, қой үстіне бозторғай жұмы-
ртқалаған жылдары к�птеген банкир 
клиенттеріне шекеден қарап, қоғамға 
қыз мет етуі керегін ұмытты, мұны жасыр-
май айтуымыз қажет. Олар үшін банк 
қыз  меті синекураға және басымдық-при-
ви легияға айналды. Коронавирус панде-
миясы бассыз кеткен банкирлердің біра-
зын аспаннан жерге түсірді және сол үрдіс 
жалғаса береді» деп түйді Р.Рысмамбетов.

Елдос СЕНБАЙ

руға әкелген жоқ. Банк пруденциялық 
нормативтерді бұзуды жалғастырды және 
клиенттері алдындағы т�лемдер мен ауда-
рымдар бойынша міндеттемесін орында-
мады. Агенттік т�рағасының 2021 жылғы 
24 маусымдағы №206 бұйрығымен уақыт-
ша әкімшілік тағайындалды, оған банктің 
бар лық басқару органының �кілеттігі 
ауыс ты. Уақытша әкімшіліктің басшысы 
болып агенттіктің қызметкері Шолпан 
Тоқ сейітова тағайындалды» деп хабарлады 
ведомство.

Capital Bank Kazakhstan  АҚ 100% ак-
ционері – Орифджан Шадиев.  

Негізі, Қазақстанда банктер саны жыл 
санап азаюда. 1992 жылдан бері республи-
када жалпы саны 135 банк жойылыпты. 
2011 жылы елде 39 банк қалса, 2016 жылы 
– 35-ке, ал 2019 жылы   28-ге дейін кеміді. 
2021 жылғы 1 маусымдағы жағдай бойын-
ша екінші деңгейдегі 24 банк қалды, оның 
ішінде 14-і шетелдің қатысуымен (11-і 
шетелдік еншілес банк). Дегенмен  осы-
лардың  арасынан «АТФ банкі»  Jusan 
Bank-ке қосылып, нарықтан кетіп барады. 
Ол процесс аяқталған соң, мемлекетімізде 
23 банк қалмақ. Бұл – Орталық Азиядағы 
ең т�мен к�рсеткіш. Бізден т�менде 
Тәжікстан тұр (14 ұлттық комбанк және 4 
шетелдік банк). Қырғыз Республикасы 
биыл бізбен теңеспек. 6,6 миллион қырғы-
зға 23 коммерциялық банк қызмет етеді. 
*збекстан бізден озды, оларда 31 банк бар. 

«Бізге қаптаған банктің қажеті жоқ, 
Kaspi қалса жетеді» деген пікірлер ай-
тылып жүр әлеуметтік желіде. Бұл байлам-
мен келісуге болмайды. Біріншіден, 
жалғыз банк қалса, ол нарықты түбегейлі 
монополияландырады. Қызмет сапасы 
құлдырайды. Екіншіден, банктер неғұр-
лым к�п болған сайын бәсекелестік арта-
ды, қызмет сапасы жоғарылайды, жаңа 
банктік �німдер пайда болады, несие 
ставкасы арзандайды, сектор дамиды. 
Үшіншіден, банк секторының үлесі ЖІ*-
ге шаққанда 45,4%-ға дейін жетеді. Егер 
мемлекет осынша активтен айырылса, 
дағдарыстың «к�кесі» сонда болмақ», – 
дейді қаржыгер Вадим Нечаев.

САЛА БОЛАШАҒЫ 
НЕШІК?

Сарапшылардың байламынша, дағда-
рыс пен пандемия заманында пост-
кеңестік кеңістіктегі елдердің банктерінен 
қосымша резерв құру талап етілуде. Со-
нымен бірге олар жаңа проблемаға – «са-
лымдардың тұрақсыздығына» әкеліп 
соғады. #сіресе, корпоративтік сектор, 
кәсіпорындар, бизнесмендер �з қызметі 
мен компаниясын сақтап қалу мақсатын-
да банктердегі жинақтарын алып, жұмсап 
жіберуге мәжбүр. 

Жеке тұлғалар да қаржысын шетелге 
әкетуін қарқынды түрде жалғастыруда. 
Мысалы, тек биыл мамыр айында ғана 
қазақстандықтар шетелге 73,1 миллиард 

Т�р�ын �й 
�рылысыны�, ар хитектуралы
 келбетті 
а лып тастыруды� және ескір ген т�р�ын 
�йлерді ренова ция лауды� &зекті мәселелері «Nur Otan» партиясы жанын да �ы :�ірлік даму 
ж&ніндегі рес публикалы
 
о�амды
 ке�ес ала�ында тал
ыланды.

Радмир ФАХРУТДИНОВ (фото)
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Нұрлан ҚОСАЙ 

АУЫР ЖЫЛДАРДАН 
АРЫЛТҚАН «АУЫЛ 

ЖЫЛДАРЫ» 
90-жылдары нарық сипатты 

жаңа формацияның ауыр жүгі ең 
әуелі ауылдарға салмақ болғаны 
белгілі. �йткені мал мен жерді же-
ке шелендіру бастамасы тұралаған 
экономикаға «жығылған үстіне 
жұдырық» болып тиді. Кеңестік 
үлгідегі кеңшарлар мен ұжым-
шарлар жаңа модельдің тегеуріні-
нен титықтай түсті. Ауыл шаруа-
шы лығы саласының тозығы жет-
кен материалдық-техникалық 
базасы (ндіріп жұмыс істеп, мол 
(нім ала алмады. Депрессивті 
ауыл дар к(бейді. Тіпті, кейбір ауыл 
қаңырап бос қалды. Ауыл, аудан 
жолдары қырық жамау болып 
күрделі ж(ндеуді күтіп тұрды. 1990 
жылы жалпы ішкі (німдегі ауыл 
шаруашылығының үлесі 34% 
болса, 2004 жылы бұл к(рсеткіш 
7,7% м(лшеріне дейін т(мендеп 
кетті. Мұның барлығы ел басшы-
лығын батыл қадамдарға баруға 
итермеледі. Елбасы Нұрсұлтан 
Назарбаев осы жылдан бастап 
алдағы үш жылды, яғни 2003-2005 
жылдарды «Ауылды қолдау жыл-
дары» деп жариялады. Бұл кезде 
республика халқының 60 пайыздан 
астамы ауылдық жерде тұратын 

еді. Еліміздегі экономикалық бел-
сенді халықтың үштен бірі ауыл 
шаруашылығы саласында қызмет 
ететін. Бұл сол кезде 2 жарым мил-
лионнан астам адамды құрады. Бұл 
бастамалар ауылға реформа алып 
келді. =йтсе де, оның бастапқы 
ке зеңiнде (неркәсiп (нiмдерiне 
бағаның т(мен болуы айтарлықтай 
қиындық тудырды. Сол жылдары 
мақта мен бидайдың бағасы едәуiр 
түсiп кеттi. Бiр кезде 140 доллар 
болған бидай сол жылдары 80 
долларға дейін құлдырады. Бұл 
егiн (нiмдiлiгiнiң т(мендеуiне 
әкел дi. Дегенмен экспортқа ж(-
нел тілетін астық түрлерінен басқа 
ауылшаруашылық (нiмдерiн (сіру 
бәрібір тиiмсіз едi. Сонымен қатар 
ауыл шаруашылығы техникасының 
болмауы, тұқымның жоқтығы, 
жанар-жағармай тапшылығы жағ-
дайды шиеленiстiре түсті. Ауылды 
жұмыссыздық жайлады, бар жұ-
мыс тың (зінде айлық аз болған-
дықтан, тұрғындардың к(бі қалаға 
ағылды. Мал саны бiрден екi есеге 
кемiдi. Осы мәселелерді шешу 
үшін ауыл реформасы жекешелен-
діруден басталды. Жаңа меншікте 
құрылған шаруа қожалықтарына 
мемлекеттен ұзақ мерзiмге несие-
лер берiлдi. Үкiмет инфрақұры-
лымды қалпына келтiруге к(мек-
тестi. Ауыл мен селоларды дамы-
туға арналған аса маңызды азық-
түлiк және ауылдық жерлердi да-
мыту мемлекеттiк бағдарламалары 
қабылданды. Оған 2003-2004 
жылдары 90 млрд теңге б(лiндi. 
Осылайша, ауыл шаруашылығына 
бұрын-соңды болмаған тiкелей 
мемлекеттiк инвестициялар құйы-
лып, ауылдардың әлеуметтiк, к(-
лiктiк және инженерлiк инфра-
құры лымдары қалпына келтiріле 
бастады. Соның нәижесінде ауыл-
дарға жан бітті. 2002-2004 жыл дар 
аралығында ауыл шаруа шы лы-
ғындағы негiзгi капиталға түсетiн 
инвестицияның к(лемi 600 мил-
лион АҚШ долларына дейiн (сті. 

Бұл 2000 жылмен салыстырғанда 
20 есеге артық еді.

Сондай-ақ осы 2003 жылдың 
айтулы оқиғасы ел тарихындағы 
маңызды құжат Жер кодексiнің 
қабылдануы. Одан б(лек, салық 
саласындағы бiрқатар заңдар (з 
күшiне енiп, патент немесе бiрың-
ғай жер салығы негiзiнде бюджеттiк 
т(лемдердiң жеңiлдетiлген жол-
дары қалыптасты. Бұл ауыл ша-
руашылығы бизнесiн жүргiзуге (те 
қолайлы жағдай туғызды. Осы-
лайша, Ауыл жылдары оған дейінгі 
ауыр жылдардан арылтты.

«�УЕЛІ ЭКОНОМИКА, 
СОСЫН САЯСАТ» 

СТРАТЕГИЯСЫ
Елбасының «әуелі экономика, 

сосын саясат» қағидаты күні бү-
гінде де (з жемісін беріп келеді. Ал 
оның алғашқы нақты жүзеге аса 
бастағаны осы 2003 жыл еді. 
Қазақстанның Тұңғыш Президенті 
сәуір айындағы халқына кезекті 
Жолдауында саяси реформалардың 
бес негізгі басым бағыты мен эко-
номикалық жаңашылдықтарды 
жария етті. Бұл бағдарлама бiрiн-
шiден мемлекеттiк басқару жүйе-
сiн жаңалап жетiлдiруді қарас-
тырды. Мұндағы басты мiндеттер 
– мемлекеттiк басқару деңгейлерi 

арасындағы құзыреттiлiктiң ара-
жiгiн айқын ажыратуға, бюдже т-
аралық қатынастар жүйесiн же-
тiлдiруге негізделді. Екiншi бағыт 
сайлау жүйесiн одан әрi жетiлдiру 
туралы болды. Үшiншiден, саяси 
жүйенi демократияландырудың 
маңызды бағыты азаматтық қоғам 
институттарын одан әрi нығайту 
қарастырылса, т(ртiншi қадам 
БАҚ туралы жаңа заң қабылдау 
ұсынылды. Бесiншiден, қылмысқа 
қатысты құқық аясын одан әрi 
iзгiлендiрудi жалғастыру к(зделді. 
Осы ретте Президент (лiм жазасын 
қолдануға мораторий жариялауды 
тапсырып, жазаның (мiр бойына 
бас бостандығынан айыру сияқты 
түрiн енгiзудiң ұйымдық, мате-
риал дық және заңнамалық шарт-
тарын жасау қажетін баса айтты. 
Бұдан б(лек, алқабилер инсти-
тутын кезең-кезеңiмен енгiзу 
жайы да осы Жолдауда алғаш рет 
с(з болды. 

2003 жыл экономикалық (р-
кендеумен, жалақының артып, 
ауылға ерекше назар аударылуы-
мен, сондай ақ мәдени мұраны 
түгендеуге түбегейлі бетбұрыс 
жа саумен есте қалды. Мәселен, 
2003 жылдың 1 маусымынан бас-
тап ең т(менгі зейнетақы м(лшері 
5 500 теңге құрады. Еліміздің 

алтын-валюта активінің жалпы 
жиынтығы 6 млрд 19 млн долларға 
жетті. Бұл экономиканың сапалық 
жаңа деңгейге к(терілгенін айғақ-
тайды. Соған сәйкес, әлеуметтік 
ахуал да арта түсті. Мысалы, осы 
жылы демографиялық жағдайды 
к(теру және әлеуметтік қолдау 
мақсатында елімізде алғаш рет 
аналарға бала тууына байланысты 
бірреттік жәрдемақы беріле бас-
тады. Осы жолдың авторлары сол 
жәрдемақының игілігін к(рген 
алғашқылардың бірі.

ДІН ТАТУЛЫҒЫ 
Д�РІПТЕЛГЕН 

ЖЫЛ
=рбір мемлекеттің әлемдік 

қауымдастықтағы орны оның 
инвестициялық тартымдылығына, 
әріптестік әлеуетіне, экономи-
калық (ркендеуіне, ұлттық мүд-
десіне мұрындық болар халық-
аралық беделімен (лшенетіні 
бел гілі. Сондықтан сыртқы сая-
сатта да бұл жылы еліміздің халық-
аралық жетістігі толайым табыс-
тарға толы болды деуге болады. 
=лемдік ықпалдастықта к(пвек-
торлы саясатты мығым ұстана 
біл ген Қазақстан дипломатия-
сының жемісті жұмысының нәти-
жесінде еліміздің халықаралық 
имиджі арта түсті. Орталық Азияда 
Қазақстан к(ш басына шықты. 
Астана т(рі халықаралық маңызды 
жиындардың алаңына айналды. 
Сондай жетістікті жиынның бірі 
– адамзат тарихында алғаш рет үш 
ірі дін (кілдері мен түрлі конфес-
сиялардың татулыққа тал бесік 
болған қазақ топырағында бас 
қосуы еді. Қыркүйек айында елор-
дамызда =лемдік және дәстүрлі 
діндер жетекшілерінің бірінші 
құ  рылтайы (тті .  Нұрсұлтан 
=бішұлы ның халықаралық қауым-
дастық алдындағы беделінің арқа-
сында оның шақыруын әлемдік 
және дәстүрлі діндердің жетекші-
лері асқан құрметпен құп алды. 
Осылайша, түрлі дін мен конфес-
сия (кілдері Қазақстанда бір 
дастарқан басына жиналып, сол 
кез дегі ахуалға бағасын беріп, ба-

зы насын айтты. Қазақстан Прези-
денті Нұрсұлтан Назарбаев жинал-
ған дарға арнаған құттықтау с(зін-
де: «...Біз қарапайым, алайда с(зсіз 
бір ақиқатты түсінуге тиіспіз – 
бүгінгі дүниеде біздің бәріміз (зара 
тәуелдіміз. Және бұл (зара тәуел-
ділік кез келген жайт пен тербелісті 
сезінетін шетін де сезімтал тетік 
болып табылады. Біздің ортақ 
үйіміз – бұл тек біздің еліміз емес, 
сонымен бірге тұтас Жер шары 
екені белгілі. Біздің бәріміз де 
(зіміздің балаларымыз, неме ре-
леріміз бен ш(берелеріміздің 
бейбіт жағдайда, саламатты ортада, 
басқа халықтармен және басқа 
конфессиялармен келісімде, соғыс 
пен жоқтықты білместен (мір 
сүргенін қалаймыз. Біздің қыз-
метіміз, біздің дұғамыз бен жана-
шырлығымыз планетаның от 
шар пыған нүктелерінде, түрлі 
жан  жал аймағындағы миллион-
даған адамдардың қасіреті тыйы-
латын жарқын уақытты жақын-
датуға жәрдемдеседі деп үмітте не-
мін. �з с(зімді аяқтай келе мен 
біздің құрметті қонақтарға – де ле-
гациялардың басшылары мен 
(кілдеріне жұмысқа белсене қа-
тысқаны үшін тағы да шынайы 
алғысымды айтқым келеді»деп 
әлемде бейбітшілікті сақтауға 
шақырды.

Құрылтай нәтижесінде дін ба-
сылары «бәріміздің жаратушымыз 
бір, олай болса (ркениеттерге 
сыйластықпен, ұстамдылықпен, 
құрметпен қарап бәріміздің бейбіт 
қатар (мір сүруімізге болады» 
деген халықаралық құжатқа қол 
қойды. =рбір дәстүрлі дін жетек-
шісі (зі табынатын жаратушыдан 
Қазақстанға, оның халқына қолдау 
к(рсетуін тілеп дұға жасады. 
«Бәйтерек» монументінің ұшар 
басына бірге шығып бейбіт (мір 
сүруге, сыйласып қатар жүруге 
болатынын іс жүзінде дәлелдеп 
шықты. Үш жыл сайын қазақ 
елінде жиналып тұруға шешім 
қабылдаған дінбасыларының 
содан бергі 18 жылда 6 съезі (тті. 
Жыл сайын оған қатысушылар 
қатары да к(бейіп келеді.

2003 жыл: ДАМУ ДАҢҒЫЛЫНДА

Тәуелсіздік жылдарында 
елі мізде т�бегейлі рефор ма-
лан"ан саланы� бірі – сот ж�йе-
сі. Осы 30 жыл уа
ыт ішінде сот 

#рылымы мен сот �ндірісі 
ж�йе сі айтарлы
тай �згеріске 
#шы рады, жеке ле ген санатта"ы 
істерді 
арай тын мамандан ды-
рыл"ан сот тар 
#рылды. �азір 
�аза
стан да халы
аралы
-эко-
номи калы
 соттар, әкімшілік 
сот тар, аса ауыр 
ылмысты
 
іс тер ж�ніндегі халы
аралы
 
ма  ман дандырыл"ан соттар ж#-
мыс істейді. Сот ж�йесін дегі 
к�п теген �ылмысты
, Аза-
матты
, �ылмысты
-про цес-
суалды
, Азаматты
-про цес-
суалды
 кодекстер, Е�бек ко-
де ксі және бас
а да 
о"ам ды
 

атынастарды реттейтін за� 
актілері 
абылданды. Б#л 
процесс әлі жал"асып жатыр.

Дәулет АСАУ

СОТ ЖҮЙЕСІНІҢ 
ҚАЛЫПТАСУЫ

Бүгінде Қазақстанда билік тар-
мақтары заң шығарушы, атқарушы 
және сот органдарының құзыретіне 
берілгенімен, ол барлық уақытта 
бұлай болған жоқ. Кеңестер зама-
нында сот қана емес, бүкіл әділет 
жүйесі таптық идеологияға құрылған 
социалистік заңдылықтарды қорғау 
принципінде жұмыс істеді. 

Елімізде соттардың тәуелсіздігін 
қамтамасыз етуге бағытталған ал-
ғашқы қадам 1990 жылғы 23 қараша-
да «Қазақ КСР сот құрылысы тура-
лы» заңынан бастау алды десек, 
шындықтан алыс кетпеген болар еді. 
Саяси жағдайдың (згеруіне байла-
нысты коммунистік партияның (к-
тем идеологиялық ұрандары құнын 
жоғалтты. Жаңа заңда сот органда-
рының қызметіне «демократиялық 
құқықтық мем лекетті қалыптасты-
ру», «демократияны қамтамасыз ету 
және халықтың (зін-(зі басқаруын 
одан әрі жетілдіру» сияқты принцип-
тер енгізілді.

Одақ құлап, Қазақстан тәуел-
сіздікке қол жеткізгеннен кейін 
еліміздің әділсот жүйесі тарихының 
екінші кезеңі жүзеге асырылды. Ол 
1991 жылғы 16 желтоқсандағы «Мем-
лекеттің тәуелсіздігі туралы» заңы-
мен тікелей байланыстырамыз. Қа-
зақстанда билікті үш тармаққа б(лу 
осы кезеңнен бастау алады. Бұл 
принцип 1993 жылғы Конституция-
да бекітілді. 

Конституцияның 95-бабында 
Қазақстандағы сот билігі Конститу-

циялық Сотқа, Жоғарғы Сотқа және 
Жоғарғы Т(релік Сотқа, сондай-ақ 
заң бойынша құрылатын т(менгі 
соттарға тиесілі екені атап к(рсетіл-
ді. Онда: «Ешқандай (зге органның, 
лауазымды немесе (зге адамның сот 
билігі міндеттерін (з мойнына алуға 
қақысы жоқ» делінген. «Конститу-
циялық Сот – Казақстан Республи-
касы Конституциясын қорғау 
ж(ніндегі сот билігінің жоғарғы ор-
ганы деп табылатыны» айрықша 
к(рсе тіледі.

Қазақстан 1993-1994 жылдары 
әлем елдерімен тең дәрежеде қа-
рым-қатынасты одан сайын ны ғайта 
түсті. Осыған орай халықаралық 
құқықтық нормаларға сай ішкі сая-
си-әлеуметтік-экономикалық даму 
са ласында жаңаша сипаттағы құқық-
тық реформа жүргізу қажеттілігі 
туындады. .

С(йтіп,1994 жылы ақпанда ҚР 
Президенті Н.Назарбаевтың «Қа-
зақстан Республикасындағы құқық-
тық реформаның мемлекеттік бағ-
дарламасы туралы» қаулысы шықты. 
Мұнда сот жүйесін реформалау 
жан-жақты баяндалған. =сіресе, 
судья лардың кәсіби деңгейін к(теру, 
бұл органды ұйым тұрғысынан ны-
ғайту, іс қарауда соттардың ешкімге 
тәуелді болмауын қамтамасыз етудің 
жаңа жобасы жасалды. Судьялардың 
қызметтік міндетін түпкілікті бекі-
тілді. Одан б(лек, судьялардың әлеу-
меттік жағдайын жақсартуға да ай-
рықша к(ңіл б(лінді. Судьялардың 
құқықтарын қорғаудың принципті 
үлгілері түзілді.

Жоғарғы Сот республикадағы 
жалпы соттардың ең жоғарғы ұйымы 
болып табылатыны атап к(рсетілді. 
Оның құзыретіне ең жоғарғы лауа-
зымды тұлғалардың қылмыстық іс-
терін қарау, сондай-ақ кассациялық, 
қадағалау сатыларының міндеттері 
және заңдарды қолданылуы ж(нінде 
түсінік беру міндеті кірді.

Аталған қаулыда Жоғарғы Соты 
арнайы сот алқаларына б( лініп 
құрылатыны, судьялар құрамы соған 
сай іріктелетіні айтылды. Облыстық 
соттың құрылымы, оның т(рағасы, 
алқа т(рағалары, оған теңестірілген 
қалалық соттың да құрылым жүйесі 
айқындалды. Ал әскери сот дәреже-
сіне қарай Жоғарғы Сот Алқасының 
құрамына кірді. 

Ал Президенттің 1995 жылғы 20 
желтоқсандағы «Қазақстан Респуб-
ликасындағы соттар ж(не судьялар-
дың мәртебесі туралы» Жарлығы 
тәуелсіз сот билігі мен судьялардың 
мәртебесіне қатысты әлемдік құқық-
тық нормаларға сай жаңаша заңдар 
ережесін жасап, бекітіп берді.

Елімізде тәуелсіз сот жүйесін 
да мытудың үшінші кезеңін 2000 
жылғы 25 желтоқсандағы Қазақстан-
ның ұлттық сот жүйесіндегі тарихи 
уақиға болды. Егемен еліміздің 
тәуел сіз сот жүйесін жетілдіруде 
атыл мыш заң ғасыр жүгін арқалады 
де сек, асыра айтқандық емес. Отан-
дық сот жүйесінің халықаралық 
дәре жедегі беделі артып, біздің 
жүйе дегі кейбір озық үлгілер мен 
бастамалар шетелдіктер тарапынан 
қызығушылық тудырды. Аталған 
құжаттың негізінде мамандандырыл-
ған соттар құрылды. С(йтіп эконо-
микалық, әкімшілік, әскери, юве-
налді және қылмыстық істер бойын-
ша мамандандырылған соттар жұ-
мыс істей бастады. Жоғарғы Сот 
жанында Сот т(релігі академиясы 
мен Халықаралық кеңес құрылды. 

Жаңа технологияларды қолдану-
дың к(мегімен сот қызметі ашық, 
жедел, қолжетімді бола түсті. Респуб-
лика соттарының сот мәжілісі залда-
ры түгелдей аудио және бейнежазба 
құрылғыларымен жабдықталып, сот 
отырыстары жүз пайыз ды быс-бей-
нежазба құрылғыларын қолдану 
арқылы (ткізілуге к(шті. Жаңа тех-
нология азаматтардың сотқа келуін 
міндеттемей, арыз-ша ғымын «Сот 
кабинеті» ар қылы үйінен, кеңсесі-
нен шықпай-ақ Жолдауына жол 
ашты.

СУДЬЯЛАРҒА ҚОЙЫЛАТЫН 
ТАЛАП КҮШЕЙДІ

2007 жылдың 1 қаңтарында алқа-
билер институты (мірге келді. Осы 
жылы санкциялау шарасы прокура-
тура органының құзыры нан алы-
нып, сот жүйесінің ықпалына беріл-
ді. Президент жанындағы Мемле-
кеттік басқару академиясының 
=ділсот институтында судья болуға 
талаптанған жоғарғы оқу орындары 
түлектерін тереңдетіп оқыту ісі 
ұйым дастырылды.

Судьялар одағы судьялар қыз-

метіне к(мек беретін әдістемелік, 
зерттеу еңбектер де жарыққа шы ғара 
бастады. =сіресе, судьялар тиісті 
ве домстволар жанынан құрылған 
жұмыс топтарына шақырылып, 
нормативтік актілер мен заңнама-
лық құжаттардың талқылауына қа-
тысатын болды. Осы ретте Жоғарғы 
Соттың «Сот билігі» деген норма-
тивтік қаулысы қа былданғанын да 
айта кеткен ж(н. 

Судьялардың кәсіби біліктілігін 
арттыруға байланысты ерекше ұсы-
ныстар, олардың тәжірибеде жүзеге 
асуы осы ұйымның бастамашылығы, 
белсенділігі арқасында жүзеге асып 
келеді. Мысалы, одақтың мұрындық 
болуымен Жоғарғы Соттағы тәжіри-
белі әрі білікті судьялардың және 
ғалымдардың қатысуымен конфе-
ренциялар, семинарлар (ткізіліп 
тұратын болды. 

Сондай-ақ осы жылы сот қазы-
ларының жағдайы бекітілді. Мұнда 
судьялардың кәсіби біліктілік дең-
гейі сынақтан (ткізілетін болды. 
Осыған сай судьялардың құ қықтық 
мәртебесін бағалаудың, сот кадрла-
рын даярлаудың, іріктеудің және 
тағайындаудың жаңа үлгісі қалып-
тас ты. Қызметтегі судьяларды баға-
лауды Жоғарғы Сот жанындағы Сот 
т(релігінің сапасы ж(ніндегі комис-
сия жүзеге асырады. Шетелдік са-
рапшылар бұл құжатты судьяларды 
бағалаудың тиімді құралы деп атады. 

Қазір үміткер алдымен кешенді 
психологиялық тестілеуден (те ді. 
Содан кейін Мемлекеттік қызмет 
істері агенттігінде заңдардан тест 
тапсырады, кейстерді шешеді, эссе 
жазады, әңгімелесуден (теді. Кон-
курстан сәтті (те ме, (тпей ме, ол 
то лығымен үміткердің жеке басы-
ның қасиетіне байланысты. 

СОТ ҚҰРЫЛЫМЫ 
ЖЕТІЛЕ ТҮСТІ

2010 жылдан бастап сот жүйе-
сінің жұмысы жаңа форматқа ауыс-

ты: облыстық соттарда кассация лық 
инстансаны енгізумен бірге, қадаға-
лау сатысы оңтайландырылды. 
Барлық жергілікті соттардың қыз-
меттерін қадағалау функциясы 
Жоғарғы Сотқа берілді. Заңға ен-
гізілген бұл (згерістер әділсот жүй-
есінің к(псатылығын жоюға, істерді 
қарауды жеделдетуге және жеңілде-
туге бағытталды. 

Сондай-ақ 2010 жылы =скери 
соты жанындағы Соттың әкімдеу 
ж(ніндегі комитеті таратылып, оның 
функциясы =ділет министрлігі мен 
Жоғарғы Соттың аппаратына б(ліп 
берілді. Бұл сот қызметінің нәти-
желігін арттыра түсті.

Қазақстанның 2010-2020 жыл-
дарға арналған Құқықтық саясат 
тұжырымдамасына сәйкес, сот (н-
дірісінің барлық сатыларын жетіл-
діру, сот жүйесінің ашықтығы мен 
м(лдірлігін қамтамасыз ету мәселесі 
күн тәртібіне шықты. Бұл құжат құ-
қық қорғау әлеуетін жүзеге асыру 
үшін мол мүмкіндіктерге жол ашты. 

Жоғарғы Соттың т(рағасы 
Жақып Асановтың айтуынша, екі 
жарым жылдан бері «Сот т(релігінің 
жеті түйіні» жаңа бағдарламасы сот-
тардың жұмыс стилін түбегейлі (з-
герткен. Оған себеп, бұл реформа 
жоғарыдан емес, т(меннен бастау 
алды: жобалық менеджменттің не-
гізінде оған тек судьялар ғана емес, 
сондай-ақ сот процесіне қатысушы-
лардың барлығы – адвокаттар, про-
курорар, медиаторлар, заңгерлік 
қауымдастықтың (кілдері белсене 
атсалысты. Атап айтсақ, кәсіби сот 
корпусын қалыптастыру мақсатында 
кәсіби бағалаудың жаңа стандартта-
ры енгізілді, сотты әкімшілендіру 
келу шілерге жаңа технологиялар 
арқылы қызмет к(рсете бастады: 
2018 жылы соттарда 229 фронт-кеңсе 
ашылып, келушілер барлық қажетті 
қызметті «бір терезе» қағидаты арқы-
лы жедел әрі сапалы алатын болды.

Бүгінде еліміздің 17 (ңірінде 47 
татуласу орталығы ашылып, 413 
билер кеңесі құрылған. Солардың 
жұмысының арқасында даулардың 
28 пайызы сотқа дейін татуласумен 
аяқталған. Қазір елімізде қылмыс-
тық процестерде айыптау сипаты 
б сеңдеп, ақтау үкімдерінің саны 
айтарлықтай (сіп келеді. Ауыр қыл-
мыстар бойынша ақтау үкімдерінің 
саны былтыр 12 есеге (скен. Егер 
бұрын жылына 15 адам ақталып 
шықса, қазір олардың саны 180-ге 
жетті. Құқық қорғау органдарына 
жасалған шағымдар екі есеге дейін 
қанағаттандырылады. Бұл тергеу 
сапасының жақсаруына да сер етті. 

Соттарда цифрландырудың да-

мыту деңгейі пандемия кезеңінде сот 
т(релігін онлайн режимде жедел 
жүргізуге мүмкіндік берді. Виртуал-
ды сот процесіне қа шықтан қатысуға 
мүмкіндік жасалды.

ХАЛЫҚАРАЛЫҚ 
РЕЙТНИГКЕ 

К!З ЖҮГІРТСЕК...
Қазір к(птеген шетелдік тәуелсіз 

сарапшы сотты реформалау тұрғы-
сынан Қазақстан посткеңестік ел-
дердің ішінде алдыңғы позицияға 
шыққанын мойындап отыр. С(йтіп, 
біздің елімізде құ қықтық мемлекет 
талабына лайықты сот жүйесі қалып-
тасты. Және бұл жүйе Конституция 
мен заңдардың орындалуы мен аза-
маттардың құқықтарын, бас еркін-
діктерін, заңды мүдделерін толықтай 
қорғауды қамтамасыз ете алады. 

Қазақстандық сот жүйесін дамы-
ту векторы халықаралық сарапшы-
лардың назарынан ешқашан тыс 
қалған емес. Бұған әлемдік рейтинг 
(лшемі дәлел. Мысалы, «Құқық 
үстемдігі» индексі бойынша респуб-
ликамыз к(рсеткішін 11 позицияға, 
яғни 2017 жылғы 73-позициядан 
2020 жылы 62-позицияға жақсартты. 
Ал Doing business рейтингісінде 
«Келісімшарттардың орындалуын 
қамтамасыз ету» индексі бойынша 
190 елдің арасында 4-орын иеленді. 
Халықаралық беделді сарапшылар-
дың пікірінше, бұл цифрлар үлкен 
жұмыстың атқарылғанын айғақтай-
ды.

 Халықаралық ұйымдардың баға-
лауынша, дамыған елдермен салы-
стырғанда біздің соттар неғұрлым 
қолжетімді. Баж салығының к(лемі 
аса к(п емес, істер тез қаралады. 
Бұрын істің түпкілікті нүктесін қо-
юға 2,5 жылға жуық уақыт кететін. 
Қазір бұл мерзім бір жылдан аспай-
ды. Дүниежүзілік экономикалық 
форумның б секелестікке қабілет-
тіліктің ғаламдық индексінің екі 
жылдағы рейтингінде (2017-2019 
жылдар) «Сот т уелсіздігі» критерийі 
бойынша Қазақстан (з к(рсеткішін 
8 позицияға (79-дан 71-орынға) 
жақсартты.

P.S.
Елбасы Н.Назарбаевтың: «ХХI 

ғасырдағы ұлт дамуының маңызды 
(лшемі – мінсіз және тиімді ұлт тық 
сот т(релігі жүйесі. Тәуелсіз және 
әділетті сот – құқықтық мемлекеттің 
негізі. Онсыз әлемнің бірде-бір елін-
де, тіпті ең дамыған мемлекеттерде 
қолайлы инвестициялық ахуалдың 
да, азаматтардың жоғары әл-ауқаты-
ның да, қоғамның табысты дамуы-
ның да болуы мүмкін емес» деген 
с(зінің мағынасы күн (ткен сайын 
ашыла түскендей. Сондықтан еліміз-
дің бүгіні мен ертеңі үшін әділсот 
жүйесі қалыптасуының маңызы зор.

Сот жүйесіне түбегейлі реформа жасалды
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Елімізде әлі к�нге дейін т�л-
��жатсыз ж�ргендер к�п. Тіпті, 30 
жыл бойы КСРО паспортымен келе 
жат�андар да бар. Ол аз десе!із, 
кейбір мемлекеттік �ызметкер-
лерді! �зі �ос азаматты�пен ж�р. 
Екі елден зейнета�ы алатын пысы-
�айлар енді аны�талуда. Сонда 
оларды ��зырлы орган �кілдері 
тым ��рыса халы� сана$ы мен сай-
лау нау�анында �ада$аламай, не 
бітірген?

Еркеғали БЕЙСЕН

ҚАРТТАР ҚЫЗЫЛ 
ПАСПОРТПЕН ЖҮР

Таяуда ІІМ К
ші-қон комитеті т
ра-
ғасының орынбасары Сабыржан Сейт-
жанов Қазақстанда т
лқұжат мәселесіне 
салғырт қараушылардың саны азаймай 
тұрғанын мәлімдеді. Айтуынша, 2020 
жылғы қазаннан бастап құжаты жоқ 4 686 
адам анықталған. Олардың к
бі Алматы 
қаласы, Қарағанды, Түркістан, Ақмола 
және Жамбыл облыстарында тіркеліпті. 
Оның ішінде 1 797 адам КСРО-ның 1974 
жылғы қызыл паспортымен жүр екен. Ал 
2019 жылы сондай 1 727 паспорт ауыс-
тырылған.

Адам құқығын қорғау және заң-
дылықты сақтау ж
ніндегі қазақстандық 
халықаралық бюро директорының орын-
басары Денис Дживага кеңестік паспорт 
иелерін «Бұл адамдар мемлекетте к
зге 
түспейді. Медициналық және әлеуметтік 
к
мек, зейнетақы не жәрдемақы алмайды. 
Еш жерге жұмысқа тұрмайды. Күші бар 
қандай да бір құжаты болмағандықтан, 
еркін жүріп-тұра да алмайды» деп 
«мүсіркеді». Бұл ретте заң тұрғысынан 
сауаты т
мен бейбақтар қайда жүгініп, 
қандай да бір анықтаманы қайдан алу 
және 
тінішті қалай жазу қажетін білмейді. 
К
мекке жүгінгендер 
тінішті әріптеп 
айтқан кезде ғана әупірімдеп жазатын 
к
рінеді. Ондайда құжатты қалпына 
келтіру үшін орта есеппен 6 ай, тіпті одан 
да к
п уақыт кетеді. Бұл жағы енді ХҚКО-
ға қай елдің азаматы жүгінгеніне және 
оның қанша уақыт бойы құжатсыз 
жүргеніне байланысты. Кейде қолында 
ешқандай құжаты жоқ адамдар кездеседі 
десек, оның ішінде 
зінің тегін, атын, 
әкесінің атын немесе туған күнін еске 
түсіре алмайтындар да баршылық екен.

Қазір КСРО құжатын ұстап жүрген-
дердің барлығы дерлік егде жастағы 
кісілер. Себебі 90-жылдары мұрағаттар 
жоғалып, жаңадан құрылған тәуелсіз 
мемлекеттерге кіру және шығу әрдайым 
дұрыс жазылмай келген. Ал сол құжат-
тардың бақандай 30 жылда ауыспауына 

негізінен мемлекеттік жүйе кінәлі. ?йткені 
бақылау аз, тексеріс жоқ.

ҚОС АЗАМАТТЫҚТЫҢ 
ҚАУПІ БАР

Бүгінде бізге қауіптісі КСРО-ның 
емес, Ресейдің паспорты болып тұр. 
?йткені елімізде қос азаматтықпен 
жүргендердің қарасы қалың. Мысалы, 
2016 жылы қос азаматтығы бар 581 адам 
әкімшілік жауапкершілікке тартылса, 2018 
жылы ІІМ басқа елдің паспортын 
жасырған 15 мың азаматты құрықтаған. 
Олардың басым б
лігі Ресей азаматы 
болып шықты. Арасында мемлекеттік 
қызметкерлер мен квазимемлекеттік 
ұйымдар басшыларының бар-жоғы 
айтылмады. Сондай-ақ 2019 жылы қос 
азаматтығы бар 500 адам анықталса, 
былтыр тағы 585-і к
зге іліккен.

Еске сала кетсек, Конституцияның 
10-бабы 3-тармағына және «ҚР азаматтығы 
туралы» заңның 3-бабына сәйкес, 
зге ел 

кілі бізден азаматтық ала алмайды. Егер 
қос азаматтық анықталса, құқық қорғау 
орындары оның Қазақстан азаматтығынан 
айырылғанын тіркейді. Ал құжаттарды 
одан кейін де пайдаланып жүрсе, заң 
бұзушыға 100 АЕК к
лемінде айыппұл 
салынады. Бірақ жыл сайын мыңдаған 
адам анықталып, заң жүзінде жазаға 
тартылып жатса да, қос азаматтықты 
қосмекенділік сияқты к
ретіндер азаяр 
емес.

Бір қызығы, 2014 жылы ЕАЭО туралы 
келісім жасау кезінде Ресей Қазақстан мен 
Беларуське одақ шеңберінде қос азамат-
тыққа рұқсат беруді ұсынған болатын. 
Одан біздің тарап бірден бас тартты. Бұл 
ретте бір ескерерлігі, Ресейдің ТМД елдері 

азаматтарына 
з паспортын белсене 
үлестіріп жатқан саясаты алаңдатады. 
Кезінде ондай әрекеттерге мән бере 
қоймаған Грузия ақыры Оңтүстік Осетия 
мен Абхазиядан айырылды. Оларды 
«
зіміздің азаматтарымызды қорғаймыз» 
деген желеумен басып алған Ресей, дәл 
солай Украинаның шығысына паспорт 
таратып, артынша соғыс ашқан еді.

Сондықтан бізге де «ҚР азаматтығы 
туралы» заңның кейбір осал тұстарын 
бекемдеп алған артықтық етпейді. Мы-
салы, онда Қазақстан азаматымен кемінде 
3 жыл некеде тұратын шетелдіктер мен 
азаматтығы жоқ адамдар жеке куәлігін, 
неке туралы куәліктің к
шірмесін, бұрын 
аза маттығында тұрған мемлекеттің құзы-
ретті органы беретін бұрынғы азаматтығын 
тоқтату туралы анықтаманы 
ткізу арқылы 
азаматтық ала алады. Сол үшін б
тен 
жігіттер қазақ қыздарының тағдырымен 
ойнап жүр. Ең сорақысы, сол заңның 
«Қазақстан азаматтығының сақ талуы» 
туралы 7-бабында: «ҚР азаматының 
немесе азаматшасының республика 
азаматы емес адаммен некеге тұруы, 
сондай-ақ мұндай некені бұзуы азамат-
тықтың 
згеруіне әкеп соқтырмайды» деп 
жазылған. Яғни, қазақ қызына үйленген 
кірме азаматтық алғаннан кейін ажырасып 
кетсе, оның Қазақстандағы азаматтығы 
сақталып қала бермек. Биліктің осындай 
салғырттығы салдарынан шетелдіктер 
т
лқұжатын жоғалтқан болып, Gділет 
министрлігіне арыз жазады да, 2-3 апта 
ішінде су жаңа паспорттың иесі болып 
шыға келеді. Ал жоғалды деген құжатын 

зі қалаған елдің құзырлы органына 
тапсырып, азаматтық ала алады.

Осылайша, шетелдіктерді «лега ли-
зациялау» кәдімгідей бизнеске айналған. 
Оған алдыңғы жылдары Алматы әуе-
жайында Қытайға бара жатқан азаматтың 
жүк с
мкесінен Қазақстан паспортының 
291 бланкісі тәркіленгені дәлел. Артынша 
ол оқиға ұмытылып кетті де, былтыр 
саясаттанушы Расул Жұмалы Facebook 
парақшасына қытайлықтардың Қазақстан 
паспортымен емін-еркін жүргенін жазды. 
«Таяуда Алматы әуежайында бір топ 
Қытай азаматын к
зім шалды. Gрине, 
«Онда тұрған не бар?» дерсіз. Алайда олар 
қойнынан Қазақстанның к
к паспортын 
шығарғанда, таңғалғанымды жасыр май-
мын. ?зіміздің к
птеген қандасымыздың 
қолы жетпей жүрген т
лқұжатты б
гделер 
қалайша оңай иемденді?» деп таңырқады 
ол.

Сондай-ақ қос т
лқұжат иелері екі 
елден де зейнетақы мен 
зге де түрлі 
әлеуметтік т
лемдерді емін-еркін ала 
алады. Мысалы, БҚО-да ресейлік азамат 
14 жыл бойы заңсыз зейнетақы алып 
келген. Осылайша, ол мемлекетке 9,2 
миллион теңгеден астам зиян келтіріпті. 
Облыстық сот  Қылмыстық кодекстің 190-
бабы 1-б
лігінің 1-тармағы бойынша оны 
3 жылға бас бостандығынан айырды. Ал 
биыл Байқоңырда 63 жастағы әйел 
Қазақстан азаматы бола тұра, 4 жылдан 
бері екі елден қатар зейнетақы алып 
келген. Оған осы кезге дейін Ресейдің 

зейнетақы қорынан 480 мың рубль 
т
ленгені белгілі болды. С
йтіп, 3 миллион 
теңгеге жуық заңсыз ақша иемденгені 
үшін зейнеткерге қатысты алаяқтық 
бабымен қылмыстық іс қозғалды. ?йткені 
ол осы құйтырқы әрекетін екі елдің де 
зейнетақы қорынан жасырып келген.

МЕМЛЕКЕТТІК 
ҚЫЗМЕТКЕРЛЕРГЕ 

НЕ ЖЕТПЕЙДІ?
Басқасы басқа, біздің билік қос 

азаматтық жоғары лауазымды шенеу-
ніктерде де бар екенін білмеген. Осы 
мәселені Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев «Жаңа жағдайдағы 
Қазақстан: іс-қимыл кезеңі» атты 
Жолдауында тілге тиек етті. Кейін ол қос 
азаматтық үшін жауапкершілікті қатаңдату 

керегін Ұлттық қоғамдық сенім кеңесінің 
5-отырысында да ескертті. Енді биыл 
Еңбек кодексіне енетін ерекше 
згеріс 
қазақстандық шенеуніктердің қатарын 
шетел азаматтарынан тазарту науқанына 
ұласатын сияқты. Сондай-ақ мемлекеттік 
қызметшілердің, депутаттардың, судья-
лардың шетел банктерінде есепшотқа ие 
болуына, банк ұяшықтарында қолма-қол 
ақша және бағалы заттар сақтауына қатаң 
тыйым салынбақ. Еңбек және халықты 
әлеуметтік қорғау министрлігінің 
мәліметінше, егер ІІМ квазимемлекеттік 
сектор компаниясының басшысы 
зге 
мемлекеттің азаматтығын алғанын немесе 
бұрыннан қос азаматтыққа ие екенін 
анықтаса, одан жоғары тұрған басшыға 
онымен еңбек шартын бұзу керектігі 
туралы ұсыныс жолдай алады. Ондай хат 
түссе, қарсы тарап жауапкершіліктен 
жалтара алмайтын болады.

Осыдан 1,5 жылдай бұрын ІІМ 
Қазақстанда қос азаматтығын жасырып 
жүрген 15,2 мың Ресей азаматының әш-
кере ленгенін хабарлаған. Ал 2020 жылдың 
11 айында тек мемлекеттік қызметшілерге 
қатысты қос азаматтықтың 431 фактісі 
анық талды.

Енді нақты мысалға к
шсек, кезінде 
Ұлттық банктің т
рағасы болып тұрған 
тұста Григорий Марченконың орынбасары 
Константин Колпаковтың Ресей азамат-
тығын алғаны мәлім болды. Ол қызметінен 
кете сала, сол елге тайып тұрды және сонда 
бірден жетекші банк – «Петрокоммерцтің» 

вице-президенті болып орналасты. Кейін 
Марченконың 
зі де Швейцарияға аттан-
ды. Ал 2020 жылдың соңына қарай Шығыс 
Қазақстан және Павлодар облыстарындағы 
2 мемлекеттік қызметшінің қос азаматтығы 
бары анықталды. Ол туралы Сенат оты-
рысын да Ішкі істер министрінің орын-
басары Алексей Калайчиди мәлімдеді. 
Жалпы, сол кезде ШҚО-да қос азаматтығы 
бар 28 адам анықталған. Оған дейін қос 
азаматтығы бар азаматтың Шымкентте 
шенеунік болғаны да хабарланған еді. 
Қалалық Денешынықтыру және спорт 
басқармасын басқарған Олег Почивалов 
Қазақстанмен қатар, Ресей Федерация-
сының да азаматы болған.  Ондай 
жегіқұрттар керемет кеңселердің құжатын 
әлі де қопара берсең, шыға түсетін сияқты.

Төлқұжаттың қадірі кеткен бе?

%аза�ты! той-думаны бәйгесіз 
�тпеген. Ат бәйгесі �ашанда �лкен 
мерекені! ажары бол$ан. Тәуел-
сіздікті! 30 жылды$ы �арса!ында 
елордамызда бәйге т�рлерінен 
республикалы� «Елбасы кубогы» 
турнирі �тпек. Елорда  к�ні �ар-
са!ында �тетін д�бірлі дода алдын-
да республикалы� «Бәйге» феде-
рациясыны! президенті Н�рбол 
Назарбаевты с�хбат�а тарт�ан едік. 

– Нұрбол Болатұлы, cоңғы уақытта 
қазақтың дәстүрлі ойыны – бәйге спортын 
дамытуға к4ңіл бұрған екенсіз. Қазіргі ат 
бәйгесінің даму бағыты қалай?

– Қазақ болған соң атқа жақынбыз. 
Бұрыннан осы дәстүріміздің жанкүйері 
болып, ат баптап, бәйгелерге ат қосып 
жүретінім бар еді. Қазақстан  Ұлттық спорт 
қауымдастығының президенті Бекболат 
Тілеухан ағамыз бәйге спортына жетек-
шілік етуді ұсынған соң үлкен шаруаға 
кірісіп кеттік.

Бәйге спорты к
кпар, аударыспақ, 
теңге ілу, жамбы ату секілді қазақтың 
дәстүрлі ойындарымен бірге Ұлттық спорт 
қауымдастығы құрамына кіреді. Қазақтың 
ат бәйгесі бүгінде ауыл арасындағы ат 
шабыс емес, Ұлттық олимпиадалық 
комитетпен танылған дербес спорт түрі. 
Республикалық «Бәйге» федерациясы – 
бәйге түрлері бойынша құзыретті, аккре-
диттелген қоғамдық бірлестік. Заң талап-
тарына сәйкес, жергілікті феде рация-
ларымыз 
з 
ңірлерінде облыстық, 
қалалық деңгейде аккредитациядан 
тіп 
жатыр. Бұйыртса, күзге дейін бұл шаруалар 
толыққанды аяқталады деп отырмыз. 

Бәйгені қалай дамытамыз дегенде, 
олимпиадалық спорт түрлерінің  даму 

стратегиясын назарымызға алдық. Спорт 
болу үшін ортақ ереже, тұрақты жарыстар, 
қалыптасқан т
решілер корпусының болуы 
маңызды. Сондықтан респуб лика лық 
деңгейде аға жаттықтырушы позиция сын, 

ңірлердегі ұлттық спорт мектептері мен 
клубтарда жаттық тырушылар штатын ашуға, 
т
решілер корпусын күшейтуге, спорттық 
жетістіктер мақсатында тұрақты бәйге 

жарыстарын ұйымдастыруға күш саламыз.
– 6 шілде – Елорда күні қарсаңында 

бәйге түрлерінен «Елбасы кубогы»  рес пуб-
лика лық турнирін ұйымдастыруды жос-
парлап отыр екенсіздер. Бұл бәйгенің ерек-
шелігі неде?

– Биыл – ата-бабамыз армандаған 
азаттықтың,  тұғырлы Тәуелсіздігіміздің 30  
жылдығы. Осындай мерейлі мерекемізге 
орай қала күні қарсаңында «Елбасы 
кубогы» үшін бәйгенің т
рт түрі – аламан 
бәйге, кіші аламан, құнан бәйге және 
Қостанай жылқысының бәйгесі 
тпек. 
Аталған шара Қазақстан Ұлттық спорт 
қауымдастығы, республикалық «Бәйге» 
федерациясының ұйымдастыруымен, 
Нұр-Сұлтан қаласы әкімдігінің қол-
дауымен «Қазанат» атшабарында жалауын 
желбіретпек.

Бұл жерде айрықша атап 
тетін 
жаңалық – Қостанай тұқымды аттардың 

б
лек бәйгесі. 1889 жылы патшалық Ресей 

кіметі қазақтың қазанатын негізге ала 
отырып, Қостанай жылқы зауытын құрады. 
Екі дүниежүзілік соғысқа, аштыққа, 
репрессияға қарамастан Қостанай тұқы-
мының селекциясы үздіксіз жалғасқан. 60 
жылғы сұрыптау нәтижесінде 1951 жылы 
Қостанай жылқысы зауыт тұқымы ретінде 
танылады. Кеңес 
кіметі уақытында 

Қостанай жылқысы КСРО-ның ең үздік 
жылқы тұқымдарының қатарына қосы-
лады. Бүкілодақтық жарыстардың бірнеше 
дүркін чемпионы болған аттар да осы 
зауыттан шыққан. Заказ, Билетер, 
Гостинец деген Қостанай аттары 
те 
танымал жүйріктер болды. Алайда кезінде 
аты дүрілдеген жылқы тұқымы қазір 
жойылып кетудің сәл-ақ алдында тұр. 1969 
жылғы санақ бойынша саны 44 000-ға 
жеткен Қостанай жылқысынан қазір 
зауытта бар-жоғы 50-ге жетер-жетпес бас 
қалған. Енді бір аз ғана тобы жеке аза-
маттардың қолында. 

Сондықтан қазақтың қазанатын – 
жалғыз зауыттық жылқы тұқымын сақтап 
қалу жолында қауымдастық бар, «Бәйге» 
федерациясы бар осындай үлкен бастама 
к
теріп отыр. Биыл «Елбасы кубогында» 
тұңғыш рет Қостанай тұқымды жылқы-
лардың жабық бәйгесін 
ткізбекпіз. 

Қалыптасу уақытында таза Қостанай 
тұқымды аттарды табу оңай емес.  Сол 
себепті алғашқы уақытта біраз жеңілдік 
жасап, жартылай Қостанай аттарын 
жарысқа шығаруға рұқсат беріп отырмыз. 
Бәйгеге қатысатын аттардың тұқымын 
арнайы ДНҚ сараптама арқылы анықтап, 
жарыс жолына қосамыз.

Ұлттық спорт түрлерінің, оның ішінде 
бәйге спортының дамуы –  Елбасының 
«Рухани жаңғыру» бағдарламасымен толық 
үндеседі. Қостанай жылқысын сақтап, 
дамыту «Ұлы даланың жеті қыры» бағдар-
ламалық мақаласында к
терілген атқа міну 
мәдениетін сақтау мен насихаттау қағи-
даларымен сәйкес келеді.

Федерация басшысы ретінде дербес 
бәйгені тұрақты 
ткізіп, қазақтың қаза-
натын сақтап қалуға, санын арттыруға, 
оған деген сұранысты күшейтуге мүд-
деліміз. Сондай-ақ елдің белді азамат-
тарына, атбегілерге «қазақтың қазанатына 
к
ңіл б
ліңіздер, еліміздің мақтанышы 
Қостанай жылқысын сақтауға, к
бейтуге 
сіздер де үлес қосыңыздар» деп үндеу 
тастағым келеді. 

– «Бәйге» федерациясының алдағы 
жоспары қандай? Алда тақым қысқан, 
дүбірлі додаларға жанкүйер азаматтар 
қандай бәйгелерге куә бола алады?

– Бәйге – бұл қазақ халқының рухани 
болмысының бір к
рінісі, сан ғасырлық 
мәдениетінің ажырамас б
лігі. ?мірі, 
тұрмыс-салты жылқымен біте қайнасқан 
жұртымыздың бір қуанышы, бір сүйініші 
– осы бәйге. Екінші жағынан, қазір  ұлттық 

ат спорты түрлері – бұл мыңдаған адам 
кәсіби және әуесқой түрде айналысатын 
бұқаралық сипатқа ие дәстүрлі спорт.

Gдетте бәйгенің айналасында ауылдың 
азаматтары, ауыл балалары жүреді. 
Бәйгенің бұқаралық сипатқа ие болып, 
қанат жаюы Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаевтың Қазақстан халқына 
Жолдауында атап 
ткен «бұқаралық 
спортты дамыту – пирамидаға айналуы 
тиіс» деген тапсырмасына сай келеді. 

Сондықтан біздің федерация Мәдениет 
және спорт министрлігімен, жергілікті 
әкімдіктермен тығыз жұмыс істей отырып,  
бәйгенің тұрақты әрі жүйелі 
туіне күш 
салатын болады. 

 Биыл 51 шақырымдық дәстүрлі «Алтын 
тұлпар» атты  ұлы аламанын алтыншы рет 

ткізу жоспарда бар. Аздаған үзілістен 
кейін бәйгеден Қазақстан чемпионаты 
жарысын Жамбыл облысында қайта 
жандандырмақпыз. Ұлттық спорт түрлері-
нен жастар арасындағы «Ұлы дала рухы» 
фестивалі мен Маңғыстау облысында 

тетін «Ақбидай» ауыл ойындары аясында 
бәйге 
ткізу к
зделген. Сондай-ақ Алатау 
б
ктерінде 
тетін «Жетісу жүйрігі» 
жарысымыз бар.

Сәйгүліктер жолына к
з салған 
к
рермен байрақты бәсекелерге к
зайым 
болады деп сенеміз. Ең бастысы, аттарымыз 
сүрінбесін, шабандоздарымыз жығыл-
масын!

– >ңгімеңізге рақмет!
Сұхбаттасқан 

>лихан ИСМАН

Нұрбол НАЗАРБАЕВ: 

ҚАЗАҚТЫҢ ҚАЗАНАТЫ – 
ҚОСТАНАЙ ЖЫЛҚЫСЫН 
БІРГЕ САҚТАП ҚАЛАЙЫҚ!

Қазір КСРО құжатын ұстап жүрген дердің барлығы 
дерлік егде жастағы кісілер. Себебі  90-жылдары 

мұрағаттар жоғалып, жаңадан құрылған тәуелсіз 
мемлекеттерге кіру және шығу әрдайым дұрыс 

жазылмай келген. 

Ұлттық спорт түрлерінің, оның ішінде бәйге спортының 
дамуы –  Елбасының «Рухани жаңғыру» бағдарламасымен 

толық үндеседі. Қостанай жылқысын сақтап, дамыту 
«Ұлы даланың жеті қыры» бағдар ламалық мақаласында 

к'терілген атқа міну мәдениетін сақтау мен насихаттау 
қағи даларымен сәйкес келеді.
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Жа�ында Алматы �аласын-
да жа�а ту�ан сәбиін сатпа� 
бол �ан ерлі-зайыпты �сталды. 
Олар баланы Жамбыл облы-
сыны� т�р�ынына сату�а бел 
бу�ан екен. Кейіннен аны�  -
тал�андай, екеуі де �збек стан 
азаматы болып шы� ты. "о�ам-
да б�дан б�рын да осындай 
жайттар бол�ан-ды. Елімізде 
неліктен бала сату то�тамай 
т�р? Себебін бала асырап алу 
процесіні� �иынды�ымен бай-
ланыстыра аламыз ба? &лде 
бас�а себебі бар ма? 

Айзат АЙДАРҚЫЗЫ 

НАРЫҚТАҒЫ С
БИДІҢ 
ҚҰНЫ ҚАНША?

Ресми дерекке мән берсек, 
полиция қызметкерлері үш күннің 
ішінде адам саудасына қатысты 56 
факт анықтаған.  Бұдан бұрын, 
маусым айының басында Түркістан 
облысында 27 жастағы ана баласын 
7 миллион теңгеге сатпақ болғаны 
туралы дерек шықты. Ол сатып 
алу  шымен келісіп, құжатын заң-
дастыру үшін нотариусқа барға-
нын да қылмысы әшкереленді. 

Айта кетерлігі, 2016 жылы бала 
сату бизнесімен айналысып келген 
30-дан астам адам заң алдында 
жауап берген-ді. Олар бес жыл 
ішін де 28 нәрестені саудалаған.  
Бертін келе, 2020 жылы адам сау-
да сына қатысты 44 деректің 15-і 
ба ла сату бойынша қаралып, қыл-
м ыстық іс қозғалды. Деректер тіз-
бегін жалғастырсақ, Алматы қала-
сындағы к(пбейінді клиникалық 
ау ру хананың акушер-гинекологі 
мен медбикесі бала сатумен «ба-
йып» жүргені  белгілі болған еді. 
Олар нәрестелерді 10  мың доллар-
дан 150 мың теңгеге дейін бағалап 
келген. 

Құқық қорғау органдары жа-
риялаған деректерде жаңа туған 
шақалақтардың бағасы миллион 
теңгеден басталып 4 миллион 
теңгеге жететіні айтылады. Тіпті, 
қазір дүниеге келмеген баласын 
саудалап, түрлі әлеуметтік желіде, 
сайтта жарнама беретіндер к(бей-
ген. Ұзақ жыл бойы сәби иісін 
аң сағандар бала асырап алу проце-
сінен айналып (ту үшін осындай 
«оңай» жолды таңдап жатады. 

Біз әңгімеге тартқан заңгер де 
перзентханада некеден тыс дүниеге  

келген балаларды «делдал» болу 
арқылы сататындар барын жасыр-
мады. Жоғарыда айтқанымыздай, 
балаға зар ерлі-зайыптылардың 
пер зентхана жағалайтыны да со-
дан. Біріншіден, олар құжат жинау 
процесін айналып (теді. Екін-
шіден, к(птің ұйғаруынша, бұл 
бала (скенде де (зінің асырап 
алын ғаны туралы білмеуіне кепіл-
дік береді. Есте болса, осыдан бір-
неше жыл бұрын оңтүстікте жаңа 
туылған сәбилерге ауру деп жалған 
диагноз қойып, саудалағандар 
жайында да айтылған еді. 

БАЛА АСЫРАП АЛУ ПРОЦЕСІ 
ҚИЫН 
РІ КҮРДЕЛІ

«Білесіздер, шетелде адам сау-
дасының неше түрі бар. Бізде (зі-
нің баласын сату кеңінен тара ған. 
Негізінен, материалдық бай лықты 
к(здейтін ата -аналар жиі кездеседі. 
Одан кейін перзент ханада болатын 
жағдайларды естен шығармау ке-
рек. Мәселен, пер зент хана қызмет-
керінен расымен сәби иісін аңсап 
жүрген ата-аналар жолығады. 
Соған орай олар сәбиін некеден 
тыс дүниеге әкелген қыз-келіншек-
тердің баласын сұраған адамға 
береді. =рине, ақы ала ты нын естен 
шығармау керек. Бізде бала асырап 
алу процесі қиын әрі күрделі. 
Халқы к(п елдерде бала сату кәсіп 
түріне айналып кеткен. Мысалы, 
Үндістанда бала ұрлап, оны тән 
саудасы үшін, орган сау дасы үшін 
пайдаланатындар же теді. Мұндай 
қылмыс түрі елімізде кең етек жай-
маған деуге болады»,  –дейді 
заңгер Абзал Құспан.    

Ұзақ жылдан бері бала асырап 
алу ісін зерттеп жүрген заңгер 
тәжірибе жүзінде бірнеше істің 

куәгері болғанын айтады. Оның 
айтуынша, кейінгі жылдары елі-
мізде бала асырап алу процесін 
күр делендіріп жіберген. Мұны 
заңгер дұрыс шешім деп бағалап 
отыр. @йткені мемлекет тарапынан 
жәрдемақыға қызығып, бала асы-
рап алып, кейіннен оның бағым 
-күтімі дұрыс болмай жатады. 
Кейбір тұста ақшаға қызығу былай 
тұрсын, баланы құл ету үшін асы-
рап алған жайттарды к(з к(ріп жүр. 

Ал құжат жинау процесі жайлы 
айтар болсақ, алдымен тілек біл-
діруші тараптың тұрғын үйі болуы 
шарт. Материалдық жағдай талапқа 
сай болғаны дұрыс. Екіншіден, 
үйдегі тазалық жағдайын санитар-
лық қызметкерлер арнайы барып, 
тексеретінін ұмытпаған ж(н. Жұ-
мыспен қамтылу жағдайы, психи-
калық ауытқудың бар-жоғы, сек-
суалды орентациясына мән бе-
ріледі. Мысалы, сексуалды орента-
циясы бұзылған адамдарға бала 
асырап алуға тыйым салынған 
екен. Мұның бәрін былай қой-
ғанда, бала асырап алғыңыз келсе, 
2 айлық курсқа қатысу маңызды. 
Заңгерлер бұл талаптың орынды 
екенін жиі айтып жүр. Курс қазақ 
және орыс тілінде жүргізіліп, онда 
әртүрлі психологиялық жағдайға 
бейімделуді үйретеді. Осы оқудың 
нәтижесінде ата-ана болуға тілек 
білдіргендердің бұл міндетті ар-
қалауға қаншалықты әзір екеніне 
баға беріледі. «Бала асырап алуға 
лайық» дейтін шешім шыққан соң 
тізімдегі ата-аналар  бала іздеуші 
ата-ана ретінде базаға тіркеледі.  
Кейіннен асырап алатын бала 
табылғаннан кейін талап білдір-
гендер мен оның психологиялық 
сәйкес екені анықталады. Мысалы, 

балалар үйіне бірнеше рет барып, 
баламен тілдесіп, ойнап, к(ңілін 
аулағаны абзал. Сонда баланың 
жаңа ата-анаға бойы үйреніп, екеу-
ара психологиялық үйлесім пайда 
болады. Одан кейін сот шешімі 
арқылы бала асырап алу құқына ие 
боласыз. Жалпы алғанда, бала асы-
рап алу процесі жылдам жүзеге 
асты дегенде жарты жылға созыла-
ды. Елімізде жылдап бала асырап 
ала алмай жүргендердің барын да 
ескерген ж(н. 

ОЛАРҒА ҚАНДАЙ ЖАЗА 
ҚОЛДАНЫЛАДЫ?

Бала саудасына қатысты 
қылмысты Қылмыстық кодекстегі 
135-бап бойынша тергейді. Мы-
салы, кәмелетке толмаған адамды 
сатып алу-сату немесе оған қатыс-
ты (зге де мәміле жасағандардың 
мүлкін тәркілеп, бес жылдан тоғыз 
жылға дейін бас бостандығынан 
айыру жазасы бар. Ал баланы ше-
тел асырып сатып немесе ағзасын 
саудалағандардың мүлкін тәркілеп, 
он жылдан он бес жылға дейін 
қамауға алады. Егер бала саудасы 
арнайы құрылған қылмыстық 
топтың ісі екені әшкереленсе, он 
екі жылдан он сегіз жылға дейін бас 
бостандығынан айыру жазасы 
қолданылады.  Мысалы, 2020 жы-
лы сәбиін миллион теңгеге сатқан 
әйел сот үкімімен 6 жылға бас 
бостандығынан айырылды. 

Қорыта келгенде, елімізде әр 
саланың ашық жүйеге к(шкені 
керек-ақ. @йткені бала құқығы 
ж(ніндегі уәкіл Аружан Саин ата-
ана қамқорлығынсыз қалған ба-
лаларды тіркеу жүйесіндегі олқы-
лықтар барын айтқан-ды. Қанша 
жерден елде балалар үйінің азайып, 
патронаждардың к(бейгенін ай-
тып, жар салсақ та, істің аста рында 
түрлі сұмдық жасырын қалады. 
Оған бала асырап алу процесі 
кезіндегі жемқорлықты қосыңыз. 
Тағы бір статистикаға жүгінсек, 
қазір ерлі-зайыптылардың 15%-ы  
табиғи жолмен бала сүйе алмайды. 
Сол үшін отбасын құрғандардың 
20%-ы ажырасып жатады. Айналып 
келгенде, олар шаңырақтың шат-
тығы үшін перзентхана жағалап, 
заңды белден басады. Іс жүзінде 
әрекет етемін деген отбасылар ба-
лалар үйінің табанын тоздырып, 
сау бала асырап алу үшін «сұраға-
нын» беріп, жылдап кезекке тұ-
рады.

Елордада талай жылдан 
бері т�ралап т�р�ан ЛРТ жоба-
сыны� ��рылысы �айта бастал-
ма�. "аза�станда ж�рт «жем-
�ор лы�ты� символына» ба-
ла�ан жоба�а б+лініп, кейін 
желге �ш�ан а�шаны� жо�та-
уын айт�анымыз�а да к+п жыл 
болды. "ош, біра� б�л жолы да 
��рылыс�а кететін шы�ын к+-
лемі мол болатын тәрізді. Се-
бебі ж�мыс басталмай жа-
тып-а� кемшіліктерді� шеті 
шы�ып жатыр. Ал б�л ��рылыс-
ты� сапасына деген сенімді 
жо�алтары с+зсіз. 

Мадияр ТӨЛЕУ  

Бас қаладағы әуежай маңына 
ұзақ уақыттан кейін жұмысшылар 
келіп, жерүсті метросының құры-
лысын ақырындап бастауға к(шті. 
Бірақ сол құрылыс жанданбай 
жатып-ақ мәселелер шығып жатыр. 
Араға 2,5 жыл салып ЛРТ құрылыс 
алаңына крандар әкелінген. Бұл 
крандар бетон бағаналар арасын 
300 тонналық бетондар арқылы 
жал ғау үшін қажет. Мамандар қор-
шауы қирап, қараусыз қалған ны-
санды жамап-жасқап, дайындық 
жүргізген еді. Дегенмен алғашқы 
құ рылыс күнінің басталуынан аяқ-
талуы тез болыпты. @йткені бе тон 
балкаларды к(теруі тиіс салмағы 
400 тонналық крандар істен шық-
қан. Яғни, қажетті техни ка талай 
жыл тұрып ескірген. Ал қы руар 
қаржыға сатып алынған техниканың 
бүлінуіне тағы бір себеп, ол ван-
далдар. Құрылыс тоқ тап тұрған 
уақытта пысықайлар қо салқы б(л-
шектерін ұрлап, сатып жіберген 
екен. Ж(ндейін десе, алып құрал-
дың тілін білетін маман елі мізде 
жоқ. Енді амалсыз техниканы да, 
жұмысшыны да шетелден ал дыр-
тады.

Жалпы, ЛРТ құрылысының 
ұзындығы – 22 шақырым. Қазір 
Қытайдан келген бірнеше маман 
жұмыс істеп жатыр. Бір қызығы да 
сол, бетон қондырғыларды орнату 
тек шетел азаматтарының ғана 

қолынан келеді. Ал біздікілер 
оларға шама-шарқынша к(мек-
теспек. 

ЛРТ-ны аяқтауға қанша қа ра-
жат б(лінгені ж(нінде жауап тылар 
әзірге жақ ашпады. Тек құ ры лыс 
жұмыстарын бастауға дайындық 
қызу жүріп жатқанын растады. 
Жеңіл рельсті метроны соңына 
дейін жеткізу үшін қытайлық ком-
паниямен келісімшарт жасалыпты. 
Ал елорда әкімі Алтай К(лгінов әлі 
де 1 миллиард доллар қажет екенін 
айтады. «Бұрынғы шарт бойынша 
жұмыс жүріп жатыр. Қаржылан-
дырудың қосымша к(лемін тартқан 
кезде белсенді жұмысты бастаймыз. 
Бастапқыда 2,6 миллиард доллар 
болған еді. Біз оны 800 млн долларға 
т(мендеттік және үнемдедік. Қазір 
жобаны аяқтау үшін шамамен 
1 миллиард доллар қажет. Біз сырт-
қы қарыздарға конкурс жария-
ладық. Банктерді анықтағаннан 
кейін қосымша хабарлаймыз. Егер 
ішкі қаржы нарығында ниет біл-
дірушілер болса, оларды да қарас-
тырамыз. Қаржыландыру к(здерін 
іздеу конкурсы жаздың соңына 
дейін аяқталады», – дейді ол. Ал 
бұған дейінгі жобаға б(лінген қара-
жаттың жайы бізге жақсы таныс. 
Жуырда ғана осы «Астана ЛРТ» 
ісіне қатысты сот отырысы аяқтал-
ған еді. Ақырында сот лауазымды 
қызметте болған 7 азаматты 7 жыл-
дан 10 жылға дейін бас бостандығы-
нан айырды. Сондай-ақ прокурор  
айыпталушылардан 5 млрд теңге 
(ндіріп алу ж(нінде сұрады. Ал 
«бүкіл былықты бастады» делінген 
қала әкімінің бұрынғы орынбасары 
Қанат Сұлтанбеков пен «Астана 
ЛРТ»-ның бұрынғы басқарма т(ра-
ға сы Талғат Арданға халықаралық 
іздеу жарияланған. 

Біздің айтқымыз келгені, онсыз 
да сәтсіз болған жобаның құрылысы 
сылбыр. Техникалар тозған. @з 
жұмысшыларымыз біліксіз. Мұны 
шешудің жолы қаржы шығындап, 
тағы шетелден маман алдырту. Оны 
жасап та жатыр. Бірақ елге күлкі 
болған жобаның келешегі нендей 
боларын болжау қиын. =йтеуір, 
к(пшілікте бір сенімсіздік бар.

Баласын сатудан да бас тартпайды ЛРТ жобасы: 
құрылыстан қайта 
шикілік шықты

Б1гінде әлем елдері бала-
ларды буллинг пен кибер бул-
лингтен �ор�ауды басты мә-
се лесіне айналдыр�ан. �йт-
кені жа�а технологиялар мен 
әлеуметтік желіні� ау �ымы 
ке�ейген сайын смарт фоннан 
келетін �ауіп-�атер артып ке-
леді. Со��ы жылдары елдегі 
жас+спірімдерді� 20 па йы зы 
кибербуллингке �шы ра�ан. 
Салдарынан был тыр 150-ге 
жуы� жас+спірім суи цид жа-
саса, 300-ден ас тамы +з-+зін 
+лтіруге әрекет тенген. 

Жадыра МҮСІЛІМ 

Қазір кез келген әлеуметтік 
желіде, хабар алмасу қосымшала-
рында, ойын платформалары мен 
ұялы телефондарда қорқыту, ашу-
ландыру немесе масқаралауға не-
гізделген ақпарат жиі шығады. 
Ата-анасының қадағалауынсыз 
қалған балалар уақытының к(бін 
смартфонда (ткізеді. Қызық іздей-
мін деп (зге адамдардың қысымы-
на ұшыраған кәмелет жасқа тол-
маған балалар созылмалы ауруға 
шалдығып, оның соңы суицидке 
итермелеуі мүмкін. Мәселен, к(р-
ші Ресейде Mail.ru интернет-ком-
паниясының зерттеуінше, желіде-
гі агрессия деңгейі 47%-ға (скен. 
Ал Рунет қолданушыларының 
шамамен 58 пайызы қудалаудың 
әртүрлі к(рінісіне тап болған. 

ИНТЕРНЕТКЕ БАЙЛАНҒАН 
БАЛАЛЫҚ 

Бала емес, (зіміз де күн сайын 
қолданатын Facebook, YouTube 
кеңістігінде жалған ақпарат тарату 
мен жала жабу, SMS-хабарламалар 
мен қоңырау соғып қорқыту жағ-
дайлары жиі болады екен. Қазір 
(зге адамның атынан жеке парақша 
ашып, мессенджерлер мен желіде 
теріс сипаттағы жазба қалдырып, 
адамды қорқыту, ашуландыру не-
месе масқаралауға жұмыс істеліп 
жатады. @мірден к(ргені мол ере-
сектер үшін (зіңе қарсы жасалған 
әрекетке аса мән берілмеуі мүмкін. 
Бірақ сарапшылар оң-солын таны-
майтын балалар кибербуллингке 
т(теп бере алмайтынын айтады. 

«Интернетке байланған бала-
лар шынайы (мірден г(рі смарт-
фонда сыр тарқатқанды ж(н 
к(реді. =леуметтік желідегі әрбір 
с(з маңызды. Адамдардың пікірі 
ата-анасының айтқанынан қымбат 
болып к(рінеді. Ал әлеуметтік 
желіде қандай да бір жағымсыз 

дүние к(рсе, болмаса (зіне қатыс-
ты айтылған теріс пікір болса, олар 
үшін бұл қара түнекке айналады, 
(мір сонымен бітетіндей болып 
к(рінеді. Бала ғана емес, үлкен-
дердің (зі кибербуллингке жиі 
ұшырайды. Ер адамдар (мірдің 
қиын жағдайларына т(теп бере 
алмаса, әйелдер (здерінің сыртқы 
келбетіне мін таққандарға тосқа-
уыл бола алмайды. Оның қасында 
ақ пен қараны ажырата білмейтін 
жас(спірімдерді қорлаудың құрба-
нына айналдыру оп-оңай», – дей-
ді психолог мамандар. Олардың 
айтуынша, кибербуллингке ұшы-
рағанда болған жағдайға (зіңді 
кінәлаудан аулақ болу керегін ес-
кертеді. Жараның үстіне тұз сеп-
кеннен г(рі жаныңа жақын іспен 
шұғылданған дұрыс. Екіншіден, 
(кпелеткен адаммен кампромат 
іздеудің қажеті шамалы. Жан-дү-
ниеңізде жағымсыз сезім туында-
са, психологтің к(мегіне жүгіну 
қажет. Себебі кез келген ашу-ыза-
ның соңы стреске айналады. 

Атыраулық Бағила есімді ке-
ліншек кәмелетке толмаған ұлы-
ның соңғы кезде мінезі күрт (з-
геріп, қит етсе (з-(зіне қол жұм-
сай  тынын айтып, қорқытуды 
шығарғанын айтады. «Бұрын әкесі 
екеуімізге мектептегі қызықтарын 
айтып, болашақ жоспарымен 
б(ліскенді жақсы к(ретін. Соңғы 
жарты жылдан бері (зімен-(зі 
тұйықталып, айтқан тілді алмай-
тын болды. Амалдың жоқтығынан 
(зі жоқта ноутбугін ақтарып, жеке 

электронды поштасына кірдік. 
С(йтсек, біреу баламның жеке 
поштасына республикада тыйым 
салынған діни ағым туралы ақпа-
раттар мен түрлі хабарлама жібер-
ген. ВКонтакте әлеуметтік же-
лісінде де осы ағым туралы топқа 
тіркелген. Кешкісін ұлымызбен 
с(йлессек, алты ай бұрын таны-
майтын біреуден жеке парақшасы-
на діни ағым туралы ақпарат жі-
бергенін, содан бері осы сарын-
дағы топтарға тіркеле бастағанын 
айтты. =рине, басында айғай-шу 
шығарды. Үйден кетемге салып, 
суицид жасауға бірнеше рет оқтал-
ды. Баламның болашағы үшін 
жұмыстан шығып, үнемі қасынан 
табылып, қолдау білдірдім. Бірне-
ше ай психотерапевтің к(мегіне 
жүгіндік. Соның (зінде қазір 
ұлым ды бір минутқа жалғыз тас-
тау ға қорқамын», – дейді Бағила.

АТЫС-ШАБЫСҚА ТОЛЫ 
ОЙЫНДАР ЗИЯН

Балалардың жан дүниесімен 
жұмыс жүргізетін Мақпал Үсенова 
кез келген теріс пікір, жағымсыз 
ақпарат баланың психосоматика-
сын бұзатынын айтады. Желіде 
қорлауға ұшыраған балаларды 
тану қиындық тудырмайды. Мы-
салы, бұрын сурет салғанды жақсы 
к(рген болса, буллинге ұшыраған 
балаға бұрынғы ісі қуаныш сыйла-
майды. К(п ойланып, ұйқысы мен 
тәбеті нашарлайды. Ал бұрыннан 
психологиясы бұзылған балалар 
созылмалы ауруларға шалдығуы 

мүмкін. Сәл нәрсеге қатты маза-
сызданып, бір нәрсе к(ңілінен 
шықпай ашуға бой алдырады. 
Яғни, баланың бойында невроти-
калық белгілер пайда болуы мүм-
кін. «Қоршаған ортаға іштегі 
күйзелісін жеткізе алмаудың соңы 
бет келбетінің (згеруіне, мысалы 
қасы, к(зі, ерні дірілдеп тұрады. 
Кішкентай балалар осындай 
жағдайға ұшырап жатса к(п жыла-
уы мүмкін. Сабақ үлгерімі нашар-
лап кетеді. Сондықтан балаларды 
буллерлерден қорғау – алдымен 
ата-ананың міндеті. =р адам (з 
баласымен дос ретінде с(йлесуі 
керек. Баланың сабақ үлгерімін 
сұрамас бұрын к(ңіл күйінің қан-
дай екеніне мән берген дұрыс. 
«Сені әрқашан тыңдай аламын», 
«Сырыңды б(лісуге болады», «Кез 
келген мәселені бірге шеше ала-
мыз» деген с(здерді жиі айтып, 
қолдау білдірген ж(н. Ата-анасы-
ның қолдауын сезген балалар ки-
бербуллингке ұшыраған жағдайда 
кімнен к(мек сұрайтынын жақсы 
біледі. Кейбір жағдайда тумы-
сынан тұйық балаларға ата-ана-
ның қолдауы аздық етіп жатады. 
Ондай жағдайда психологиялық 
түзетуден (тпей, баланың жағдайы 
оңалып кетуі екіталай», – дейді 
психолог Мақпал Үсенова.

Үш қыздың анасы Гүлайым 
Қырықбаева күнұзақ жұмыста 
болғандықтан, балаларына (зі 
смартфон сатып алып берген. Екі 
жастан енді ғана асқан кішісінің 
(зі телефондағы түрлі қосымшаға 

кіріп, қажетті ойындарын оңай 
к(шіріп алатынын айтады. «Қа-
жетсіз ақпараттарды қолжетімсіз 
ету үшін қосымшалардағы шағым-
дану мен бұғаттау батырмасын ба-
сып беремін. Бірақ қайдан тауып 
алатынын білмеймін, атыс-ша-
бысқа толы психологияға әсер ете-
тін бірнеше ойынды жүктеп қоя ды. 
Кейде дарылдаған дауыстан (зі 
шошып, жылап жібереді. Үлкен 
қызым әлеуметтік желіде жеке па-
рақ немесе веб-сайт жасайды. Бір 
жолы қызым YouTube каналын 
к(ріп отырған. Екі к(зі шарасынан 
шығып жүгіріп келді. Қолындағы 
телефонын тастай салды. С(йтсем, 
қалай басылып кеткенін білмей-
мін, анайы к(ріністер беріліп жа-
тыр екен. Содан бері қыздарым-
ның қолындағы смартфондарына 
үнемі қадағалау жүргізетін бол-
дым», – дейді Гүлайым. 

КИБЕРБУЛЛИНГ – 
ҚЫЛМЫСТЫҚ 
РЕКЕТ
ІT маманы Мейіржан =уел-

ханұлы «Балаларды кибербул-
лингтен үлкендердің бақылауымен 
ғана қорғауға болады» деп отыр. 
Себебі қазіргі жағдайда балалар-
дың күнұзақ не к(ріп жатқанын 
бақылауда ұстау (те қиын. Ол 
болмаса баланың кибербуллинг 
жайлы түсінігін кеңейтіп, компью-
тер мен телефондардағы жарнама-
ларды бұғаттауға арналған ақылы 
қосымшаларды қолданған дұрыс. 
«Жылына 5-10 мың теңгеге арнайы 
қосымшаларды сатып алып, теле-
фонға қондырып алуға болады. Бұл 
әртүрлі сайт пен әлеуметтік желі-
дегі жарнамаларды (зі тауып, 
бұғаттап отырады. @зіңізге немесе 
балаңызға қажеті жоқ жарнамалар-
дың к(рінбеуі үшін қажетті дүние. 
Қазір к(птеген елдерде YouTube-
тың премиум нұсқасын қолдана-
ды. @кінішке қарай, бізге келген 
жоқ. Бірақ жақында қосылуы 
мүмкін. Ол жерде ютубқа ақша 
т(лейсіз, сосын ютубтың әкімшілі-
гі жарнамалар мен түрлі сілтеме-
лерді к(рсетпейтін болады. Дәл 
қазіргі жағдайда телефондар мен 
браузерлердегі жарнамаларды 
бұғаттайтын ақылы қосымшалар-
ды қосып алуға кеңес беремін. 
Оның (зі балаларды буллерлерден 
қорғауға 100 пайыз қауқарлы деп 
айта алмаймын. @йткені жаңадан 
шығып жатқан ойындардың сілте-
мелерін функция (з базасына ен-

гізгенше жарнамасы к(рсетіле 
береді. Егер елімізге келіп жатса, 
YouTube-тың премиум нұсқасын 
к(шіріп алғаннан артығы болмай-
ды»,– деген IT маманы бұл қосым-
ша балаңыздың не к(ріп жүргенін, 
қанша уақыт қарағанын бақылап 
отыруға к(мектесетінін айтады. 

=лемнің бірқатар елінде кибер-
буллинг қылмыстық әрекет ретінде 
қарастырылған. Еуропаның бірне-
ше мемлекетінде интернет плат-
формалардың қауіпсіздік деңгейін 
арттыру, сондай-ақ балалар мен 
олардың ата-аналарын кибербул-
лингтен қорғау мақсатында тиісті 
заңдар қабылданыпты. Мысалы, 
Германияда кибербуллинг ұйымда-
стырған азаматтар 10 жылға дейін 
бас бостандығынан айырылуы 
мүм кін, Ресейде де осы қылмыс 
бо йынша қылмыстық және әкім-
шілік кодекстерге түзетулер енгізіл-
ді. Биыл ақпаннан бастап Ресейде 
500 мыңнан аса аудиториясы бар 
әлеуметтік желілерде былапыт с(з 
жазуға мүлдем тыйым салынды. 
Бұдан былай әдепсіз пікір жазған 
адам заң талабын орындамаса, желі 
қолданушысы ғана емес, әлеумет-
тік желінің (зіне де айыппұл салы-
нады. Жаңа заң бойынша, әлеумет-
тік желілер былапыт с(з жазылған 
жазбаларды тауып, оны (шіріп 
отыруға бір тәулік уақыт берілуі 
тиіс. Егер берілген уақытта жазба 
(шірілмесе, жазба авторына емес, 
әлеуметтік желінің (зіне 800 мың-
нан 4 миллион рубльге дейін айып-
пұл арқалатады. 

Халық қалаулылары қолданы-
стағы заңнамалар балаларды қуда-
лаудан қорғауды жеткілікті қамта-
масыз етпейтінін айтып, бірнеше 
рет сауал жолдаған. Сенаттың 
конс  ти  туциялық заңнама, сот 
жүйе сі және құқық қорғау орган-
дары коми тетінің т(рағасы Влади-
мир Волковтың айтуынша, кибер-
буллингтен келетін қауіпті азайту 
үшін мемлекеттік бақылауды кү-
шейтіп, осы саладағы құқықтық 
қатынастарды реттейтін заңнама-
ны жетілдіру керек. @йткені қазір 
«К(к кит», «Тыныш үй», «Қызыл 
үкі», «Мені сағат 04.20-да оят» де-
ген секілді суицидтік сипаттағы 
қауіп ті ойындар балалардың бола-
шағына балта шабуда. Сол үшін 
се на тор буллинг пен кибербуллинг-
ті бұғаттау үшін интернет парақ-
шалар мен мессенджерлердегі 
топ тар дың мониторингін күшей-
тіп, мектептер мен оқу орындарын-
да «Кибербуллингтің салдары» 
тақыры бында сабақ (ткізу керегін 
жеткізді.

Буллерлерге бақылау неге жоқ?



Шаруалар малын жаятын жайы-
лым   жер таба алмай , әлек болып 
ж�р. Ресми дерек бойынша, �аза�-
станда�ы жерді� тек 40 пайызы �ана 
пайдаланылады. �ал�анын не істей-
міз?

 СИЫР  АШ КЕЛЕДІ 
Виталий Тулетаев Солтүстік Қазақстан 

облысындағы Советское ауылында 7 
жылдан бері құс �сірумен айналысады. 
Бірақ жайылым жерге қолы жетпей, 6 жыл 
бойы зардабын тартып,   мәселесі  облыс 
әкімі араласқан соң ғана шешімін тапты. 
4 мың қазды бағуға оған биыл 64 гектар жер 
15 жылға жалға берілді. Бірақ шаруа егістік 
алқаптары да қажет екенін айтады. «Құс 
тек ш�п жемейді. Оған жем де қажет. 
Жылда жемазық іздеп,  маңайдағы 
ауылдарды шарлап, табан тоздырам. 
Былтыр қаланың түбіндегі Тоқшынға дейін 
барып келдім. (зім дән егіп, құстарға 
жемазық даярлайын деп едім. Оған 
әкімдіктегілер жер жоқ деп отыр. Тіпті, 
ауылдан 20-30 шақырым қашықтықтағы 
жер болса да келісер едім», – дейді Виталий 
Кайдарович.

Сондай-ақ Советское ауылының 
жанында орна ласқан Возвышенка 
ауылының тұрғындары мал жаятын жер 
жоқ екенін айтып шағым дануда. Олардың 
айтуларынша, ауыл маңындағы жердің 
барлығы егістік алқаптарына б�лінген. Ал 
мал жаюға берілген жердің құнарлығы 
шамалы. «Сиырымыз  үйге аш келеді. 
Кейде Зеңгі баба тұқымын қинамай, сойып 
тапсыра салсақ па деген ойға қаламыз», 
– дейді ауыл тұрғындары. 

Жергілікті шаруа Хабиболла Тұрған-
беков осыдан бірнеше жыл бұрын екі үйін 
кепілге қойып, мемлекеттік бағдарлама 
бойынша мал шаруашылығымен айналысу 
үшін несие алыпты. Осы күні келісімшарт 
бойынша мал басын 150-ге жеткізуі тиіс 
екен. Бірақ малы қырылып қалған ол енді 
қалған  малын сатып, шаруашылығын 
жауып тастау туралы ойға кетіп жүр. Мал 
бағатын жері жоқ болған соң, қалай баға-
мын деп к�ңілі алаң. 

«Малымыз аш. Қыстан к�терем болып 
әрең шықты. Жылқылар құлын тастады. 
К�ршім бағатын табындағы  80 жылқыдан 
22-ақ құлын, менің табынымдағы 20 
биеден 11-ақ құлын алдық. Қозы-лақ 
аштан қырылды. Менің табынымда қазір 
412 қой, 80 жылқы, 106 бас ірі қара бар. 
Соның бәрі 200-ақ гектар жерде бағылады. 
Норматив бойынша бір қойға – 1,3 гектар, 
қара малға – 6,5 гектар, жылқыға  7,8 
гектар жер б�лінуі керек. Сонда менің 
табыныма 1 700 гектар  жайылым қажет. 
Ол жоқ. Б�лінген жердің қақ ортасынан 
қаз ір  айналма жол жасап жатыр. 
Ыңғайсыздық к�п. Мал айдайтын жол да 
жоқ, қоқыс т�гетін полигонның үстімен 
�ту керек. Қыстан әрең шыққан малға ш�бі 
шүйгін, құнарлы жайылым қажет. Ежелден 
ауыл маңындағы жерге мал бағылатын. 
Енді оған егін сеуіп тастады. Жер сұрап 
қаңтардан бері бармаған жеріміз, баспаған 
тауымыз қалмады. Ауылдық округ әкімінен 
бастап, ауданға, облысқа дейін  хат жаздық. 
Сырғытпа жауап келеді. Президент 
Bкімшілігіне хат дайындап жатырмыз. 70 
адам қол қойып еді. Бірақ енді жоғары-
дағылар оларға «Пайларыңды алып, шаруа 
қожалығының құрамынан шығыңдар» деп 
құқай к�рсетіп жатыр» деп қынжылысын 
білдірді  Хабиболла Қалиұлы.

Ауыл тұрғыны Үмітжан Bшімованың 
айтуынша, мұндағы 9 шаруашылық мал 
ұстамайды екен, бірақ оларға жер б�лінген. 
Олар ұстап отырған 1 186 гектар жерді 
қайтарып алу керек екен. Тиісті мекеме-
лерге жазған хатына сондай жауап алыпты. 

Ауылдық округ әкімі Виктор Соколов-
тың айтуынша, норматив бойынша 
шынымен де 2,5 мың гектар жер жетіспейді. 
«Бірақ бұрын ауылдықтардың қорасындағы 
мал басы қазіргіден әлдеқайда к�п бола-
тын. Дегенмен бәріне жер жетіп жүр еді. 
Мұндай мәселе туындаған емес», – дейді 
әкім.

Ал Мағжан Жұмабаев аудандық Жер 
қатынастары б�лімінің басшысы Алмас 
Сәрсеновтің пікірінше, басты қиындық 
– ауыл маңындағы жерлердің басым б�лігі 
егістік алқаптарға б�лінгені. «Оны тартып 
алсақ, шаруалар жерсіз қалады. Сондықтан 
бұл мәселе әлі ашық күйінде қалып 
отыр»,–  дейді ол.  

Арба да сынбайтын, �гіз де �лмейтіндей 
жол табу – әкімдікке сын.

«ШП ҚОРЫҒАН ИТТІҢ» КЕРІ
Елімізде жердің басым б�лігі үлкен-

үлкен фирмалардың несиелері үшін кепіл-
дікте тұр. Сол себепті мақсатты пайда-
ланыл майды. Бұл – Уәлиханов ауда-

нындағы «Жолдасбай-Агро» фермерлік 
шаруашылығының басшысы Сүйіндік 
Жолдасбаевтың пікірі. 

Бұл жайт жемш�п дайындау ісіне де 
қолбайлау. Республика бойынша жемш�п-
пен қамтамасыз ету к�рсеткіші 60 пайыздан 
аспайды. Облыста жалпы жер қоры – 7,8 
млн гектар, оның ішінде ауыл шаруа-
шылығына қолайлы алқаптар – 74 пайыз. 
Демек, ауыл шаруашылығын әртарап-
тандыруға мүмкіндік мол деген с�з.

 «Жерлер толыққанды экономикалық 
айналымға енгізілсе, ауыл тұрмысы  
егіншілікке ғана тәуелді болып қалмас еді. 
Соңғы кездері облыста иесіз жатқан жердің 
мемлекет  меншігіне  жүйелі  түрде 
қайтарыла бастауы – құптарлық іс. Олар 
бірінші кезекте т�рт түлік �сіруге ниетті 
фермерлерге берілгені абзал» деген ойымен 
б�лісті шаруа. 

Ол жайылым, шабындық жерлердің 
тапшылығы ауыл шаруашылығын әртарап-
тандыруға мүмкіндік бермейді деп санай-
ды.  Шаруашылықтар к�біне егіншілікпен 
шектелуге мәжбүр.

«Арқалық» шаруа қожалығының жетек-
шісі Нағашыбай Барлыбаев  жайы лым дық  
жерлердің  тапшылығы �з алдына, сапасы 
да к�ңіл к�ншітпейтініне алаң.  «Ауруға – 
қуат, сауға – дем»  қымыз �ндірісі мен 
айналысатын ол жайылым жер дің 
құнарлығын арттыру ісіне мән бермесе 
болмайды деп есептейді. Шынында да, ауыл 
тұрғындарының малын бағу үшін елді мекен 
маңынан б�лінетін жайылымның ш�бі 
шүйгін деп айтуға ауыз бармайды, бәрі 
тапталып біткен. Азын-аулақ шабындықты 
мал тұяғы қара топыраққа айналдырғалы 
қай заман? Оны қалпына келтіріп, 
құнарлығын арттыру мәселесіне бас 
қатырып жатқан ешкім жоқ.  

ҚАЙТАРЫЛҒАН ЖЕРДІҢ КБІ – 
ЖАЙЫЛЫМ

Солтүстік Қазақстан облыстық жер 
инспекциясының мәліметінше, �ңірде 9 
млн 804 мың гектар жер бар. Оның  7 мил-
лионнан астамы, яғни 75 пайызы ауыл 
шаруашылығы мақсатында пайдаланыла-
ды. 5 миллион  гектары егістік алқап болса, 

жайылым жер – 2 млн гектарға жетер-
жетпес. 

Соңғы кездері Президенттің тапсырма-
сына сәйкес, мақсатты қолданылмаған жер 
қайтарылуда. Мәселен, былтыр 37,8 мың 
гектар  жер мемлекет меншігіне қайта-
рылса, биыл 66 мыңдай гектар жер тартып 
алынып, басқаға берілді. Осы орайда биыл-
дыққа �ткізілген 13 конкурс барысында 60 
мың гектардан астам жер жаңа иесін тапса, 
соның 45 мың гектардан астамы – 
жайылым жер. 

Жер инспекторлары анықталған заң-
бұзу шылықтар бойынша  материалдарды 
облыстық Мемлекеттік кірістер департа-
ментіне жолдады. Ендігі кезекте �з жұмы-
сына салғырт қараған агроқұрылымдар жер 
салығын 10 есе артық т�лейтін болады. 

Билік басындағылар жерді тиімді және 
мақсатты пайдалануды қамтамасыз ету 
үшін қолдан келген шараның бәрі қолда-
нылуда деп сендіруде.  

Ауыл шаруашылығы министрлігі 
мамандарының мәліметі бойынша, 2016-
2020 жылдар аралығында 15,4 млн гектар 
пайдаланылмай жатқан ауыл шаруа-
шылығы жері анықталған. Ал ауылдың 
малын жаюға 32 млн гектардан астам жер 
жетіспейді екен.

Ел Президенті биыл жыл басында 
�ткен Үкімет отырысында: «Жайылым 
жерлер, ең алдымен ауыл тұрғындарына 
қолжетімді болуы керек. Жергілікті әкім-
дік тер жұмысты дұрыс ұйымдастырмай 
отыр. Салдарынан ауыл тұрғындары мал 
жаятын жайылым таппай қиналуда. Жайы-
лымның 99 пайызы шаруа қожалық тары-
ның иелігінде. Алайда оның 36 пайызында 
мал жайылады. Қалған 46 миллион гектар 
жайылым  жер бос жатыр. Үкіметке Бас 
прокуратурамен бірлесіп, осы жылдың 
соңына дейін осындай жайылымды 
қайтарып алуды тапсырамын. Оны ауыл 
тұрғындарының игілігіне берген ж�н» деп 
қадап айтқан болатын. Бұған қоса Үкімет 
пен әкімдерге алдағы 10 жылда  қосымша 
50 млн гектар  жайылымды айналымға 
енгізуі керегі тапсырылған-тын.

Осы тапсырма ойдағыдай орындалып, 
ауылдықтардың «бас ауруы» оң шешімін 
тапса, кәне?! 

Роза Ш�КЕН,
Солтүстік Қазақстан облысы
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АЙМАҚ

Солтүстікте шаруаға жайылым жер жетпейді

Жол туралы жазылып та, айтылып 
та келеді. �ай газетті алып о�ыса� та, 
теледидарды �осып �алса� та, осы 
жолды� жыры алдымыздан шы�ады. 
�олымызда та�ы бір сын,  я�ни 
�ара�анды облысы А� то�ай ауданы 
т$р�ындарыны� зары.

Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ 

 «Жол азабын жүрген біледі» депті қазақ. 
Міне, сол жол азабын тартып, әбден запы 
болған Ақтоғай, Шабанбай би, Қызыларай 
ауылдарының тұрғындары еді. К�ктемде 
аққан қар суы тұс-тұстан жамырап, жолды 
әбден жырымбалақ қылып тастаған. Бірер 
жыл бұрын қыруар қаржы б�лініп, «Ақтоғай-
Шабанбай би-Қызыларай» бағытындағы жол 
күрделі ж�ндеуден �ткен. Арада жыл �тпей, 
к�терме жол к�терем жолға айналып, баяғы 
тазкепеш күйіне қайта түсті. Неліктен? 
Себебін тірі жан білмейді»  – дейді Ақтоғай 
ауданының тұрғыны Мүсіркеп Сейдахмет 
ағамыз.

Мәселенің мәнісін білмек болып 
« А қ т о ғ а й  ау д а н ы н ы ң  Т ұ р ғ ы н  ү й -
коммуналдық шаруашылығы, жолаушылар 
к�лігі, автомобиль жолдары және тұрғын үй 
и н с п е к ц и я с ы  б � л і м і »  м е м л е к е т т і к 
мекемесінің есігін қағып, табалдырығын 
тосып, табанын тоздырған екен ағамыз. «Жиі 
жолға шығып кететін аталмыш б�лім 
басшысы Ардагер Қапашевты 10 күн болды-
ау дегенде орнынан әзер таптық»  деп 
жалғайды с�зін журналист Қарағанды 
облыстық «Орталық Қазақстан» газетінде 
«К�терме жол ма, к�терем жол ма?» атты 
мақаласында.

«Ақтоғай-Шабанбай би-Қызыларай» 
бағы тын дағы к�терме жолға күрделі ж�ндеу 
жүргізіп, «іс бітті, қу кетті» деп жоқ болған 
мердігер кім? Жол ж�ндеу жұмысын 
қадағалап, бақылау жасауға тікелей жауапты 
жоғарыда аталған б�лім қайда қарап отыр?» 
деген жолаушылардың наразы сұрағының 
құлағы еріксіз қылтияды.

Қолда бар құжатта к�рсетілгендей, 
«КазДорСтрой2050» ЖШС 70 560 000 
теңгенің тендерін ұтып алып, к�терме 
жолдың орташа ж�ндеу жұмысын жүргізеді. 
Алайда мердігер жол құрылысын жүргізу 
барысында заңсыздық болып, атқарылған 
жұмыстың шығынын асыра к�рсетіп, жұмыс 
ауқымы толықтай аяқталмайды.

Ардагер Қапашевтың айтуынша, мердігер 
жұмысты толық ауқымда орындамаған. 
Соған сәйкес, «Ақтоғай ауданының Тұрғын 
үй-коммуналдық шаруашылығы, жолаушы-
лар к�лігі, автомобиль жолдары және тұрғын 
үй инспекциясы б�лімі» ММ заңға жүгініп, 
сотқа шағымданған.

Нәтижесінде, сот «КазДорСтрой2050» 
ЖШС-нен 23 489 000 теңге қаржыны 
мемлекеттік мекеме пайдасына кері �ндіріп 
беру туралы шешім шығарған.

Осылайша, қыруар қаржы б�лінген жол 
жұмысы шала жасалып, заңбұзушылық орын 
алған. Bлбетте, заңсыздықтың орын алуына 
тапсырыс беруші тараптың да салғырт-
тығынан жол берілген («Ақтоғай ауданының 
Тұрғын үй-коммуналдық шаруашылығы, 
жолаушылар к�лігі, автомобиль жолдары 
және тұрғын үй инспекциясы б�лімі» ММ-
нің бұрынғы басшысы Д.Қасымжанов).

Б�лім басшысы Ардагер Қапашев бүгінде 
«Ақтоғай-Шылым-Ақжарық» бағытындағы 
жолды күтіп ұстау үшін келісімшарт жасал-
ғанын айтты.

– Аудандық маңыздағы «Ақтоғай-Шы-
лым-Ақжарық» бағытындағы 0-63 шақырым-
ды құрайтын автомобиль жолын күтіп ұстау 
үшін «Берер» ЖШС-мен келісімшарт 
жасалды. Осы айда аталған учаскеде ж�ндеу 
жұ мы сы басталды. Сонымен қатар  2020 
жылы аудандық бюджет есебінен 53-63 
шақы рымға асфальт жабынын салу мақса-
тында жоба дайындалып, сараптама қо-
рытын дысы облыстық  Жолаушылар к�лігі 
және автомобиль жолдары басқармасына 
ұсынылды. Қаражат б�лінген жағдайда, жоба 
жүзеге асырылады. Жұмыс жоспары қада-
ғалауға алынған, – деген б�лім басшысының 
с�зін дәтке қуат дедік.

Сонымен, «Ақтоғай-Шабанбай би-
Қызыларай» бағытындағы к�терме жолға 
асфальт т�селетін болса, екі ауыл тұрғындары 
жол мехнатынан құтылып, арқа-жарқа 
болып қалады. Одан әрі Қызыларай мен 
Нұркен ауылдарына дейін жол жалғанса, 
Қарқаралымен арада ел шұбап, ауданда 
туризмге де кең �ріс ашылар еді. Bрине, бұл 
– алдағы күннің еншісіндегі мәселе. Ал 
бүгінгі мәселе – «Ақтоғай-Шабанбай би-
Қызыларай» к�терме жолының проблемасы 
«Нарманбет-Абай-Айыртас» бағытындағы 
к�терме жолдың басында тұрғаны. Айыртас 
ауылына баратын жолға да �ткен жылы 
ж�ндеу жұмысы жүргізілген. Негізі, кез 
келген жол ж�ндеу жұмыстарының сапасы 
сын к�термейді. Бұл бір Ақтоғай ауданының 
басындағы жағдай емес. Бұл – тұтас елімізге 
тән кесел.

«Ақтоғай-Қарағанды» бағытындағы 40  
жылғы тасжол да қырық жамау. Құдды бір, 
авток�лікте емес, теңіздің таудай толқынында 
кемемен жүзіп келе жатқандай күй кешесің. 
Құрылысы ондаған жылға ұласқан «Ақтоғай-
Балқаш» тасжолы да сыр беріп, әр жерінен 
тесіліп, ойыла бастады.

Ашығын айту керек, Ақтоғай ауданының 
аумағындағы жолдарды тақтайдай сайратып 
қоюға республикалық, облыстық бюджет 
араласпаса, жергілікті бюджеттің қалтасы 
к�термейтіні белгілі. «Сондықтан  Ақтоғай 
жолдарына облыстық деңгейде к�ңіл б�лінуі 
керек. Сонда ғана ел жол азабынан құтылып, 
алғысын жаудырар еді»,  – дейді автор.

Бұл біздегі сапаға емес, санға қарағандар  
жұмысының «нәтижесі». Жұмысты нақты 
істесе,  мұндай жағдай қайталанбас еді...

Қарағанды облысы

К�н сайын шары�тап &сіп, бой бер мей кеткен азы�-
т�лік ба�асы т$тас �аза� елімен �оса а�молалы� тарды 
да ала�датып т$р. �алтасы �а�ыл�ан ж$рт әлеуметтік 
ма�ызды тауарларды т$ра�тандыру�а ба�ыт тал�ан 
ж$мыс�а к&�ілдері толар емес. Президентті� со��ы 
есептік кездесуінде осы мәселе  к&теріліп, одан (кімет 
берген тапсырма�а ерекше назар аударыл�аны мәлім. 
Алай да та�ыл-т$�ыл тиынын санап, �ымбатын �алтасы 
к&термейтін әлеуметтік жа�ынан осал топты� би лікке 
&кпесі �ара �азандай. 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ

1,5 МИЛЛИОН ДОЛЛАРҒА 
ЖҮЗІМ МЕН ПИЯЗ АЛАМЫЗ

Бақыт Сұлтановтың айтуынша, Қазақстанда қазір �сіріліп 
жатқан к�к�ніс пен жеміс-жидек ішкі нарықты қамтамасыз етуге 
мүлдем жетпейді. Сондықтан жаңа маусымда нарықта тауар 
азайып, баға одан сайын к�теріліп кетпек. Бағаны тұрақтан дыру 
үшін оның орнын импортпен толтыру керек. Министрдің 
есебінше, к�рші елдер ден тауарларды импорттау қос тарап кәсіп-
кер леріне де тиімді болып, тауарлардың басқа түрлерін де 
тасымалдауға мүмкіндік береді. 

«Егер артылып жатса, біздің диқандар �німін Ресейге қымбат 
бағамен сата алады. Яғни, біз Тәжікстан және (збекстан елдерінен 
қажетті тауарды арзанға импорт та сақ, отандық диқандар �з 
тауарын ше телге қымбат  сата алады. Басты мақсат – ішкі нарықта 
азық-түлік тапшылығының алдын алу. Осы мақсатпен арнайы 
сапар барысында құны 1,5 миллион долларға жүзім пен пияз әкелу 
туралы келісім жасалды», – дейді министр Бақыт Сұлтанов. 

Ал нарықтағы қазіргі жағдай халыққа оңай соқпай тұр. 
Елорданың іргесіндегі К�кшетауда да азық-түліктің шексіз 
қымбаттауы тиынын санаған зейнеткерлер мен әлеуметтік жағдайы 
т�мен жандарды әбден қинаған... 

Ақмола облысы әкімінің 2020 жылғы қаңтардағы қаулысымен 
К�кшетауда �ңірдің тауар �ндірушілерінің �німдерін делдалсыз 
сататын жаңа форматтағы дүкендер желісі құрылған. Аталған жұ-
мысты жедел түрде жүзеге асыру  KOKSHE әлеуметтік-кәсіпкерлік 
корпорациясына тапсырылған. С�йтіп, облыс орталығында  Kok-
she Market деген атаумен үш бірдей әлеуметтік дүкен желісі бой 
к�терген. 

Халық бұл жобаны қуана қолдаған. Алай да қуаныш ұзаққа 
созылмады. Ашыл ғанына аз уақыт �тпестен дүкенде арзан 
бағадағы, әсіресе бағасы күйіп тұрған кар топ қа қол жеткізе алмай 
қалған. 

«Мен зейнеткермін. Үйде бала-шағам мен немерелерім к�п. 
Қалтамдағы тиын-тебен қымбатқа сатылып жатқан картоп пен 
сәбізді алуға жетпей қалады. (ткен аптадан бастап 90 теңгеден 
картоп сатылады дегенді естіп қатты қуанғанмын. Бірақ оған 
жетпей қалдым. Дүкенге түсе салысымен бірден түк қалдырмай 
талап әкетіпті. С�йтсем, мұнда әкелген картопты біреулер сатып 
алып, 300-400 теңгеден базарда сатады екен. Олар сатып алғасын 
халыққа жетпей қалыпты», – дейді Мәруа есімді зейнеткер апай. 

Біз дереу Орталық базар жанындағы  Kokshe Market  дүкеніндегі 
тұрақтандыру қорының сатушысымен тілдестік. Оның айтуынша, 
картоптың келмей қалуына к�лік жүргізушісінің ауруханаға түсіп 
қалуы себеп болған. 

«Иә, бүгін картоп келмей қалды. К�лік жүр гізушісі ауырып 
ауруханаға түсіп қалып ты. Оның орнына кім к�рінгенді алмайды 
ғой. Алдағы бейсенбі күні картопты алып келуі тиіс», – деді дүкен 
сатушысы. 

Бірақ бейсенбі күні де арзан картопты алуға келген халықтың 
дорбасы бос қайтты. Картопты әкелетін жігіт әлі ауруханадан шы-
қ паған. Ал таситын к�лік дүкеннің алдында қаңтарылып тұр. 

Мәселенің мән-жайын  KOKSHE әлеу мет тік-кәсіпкерлік 
корпорациясынан біл мек болдық. С�йтсек, облыс орталығындағы 
картоп тапшылығына басты себеп – қой мада былтырғы жылдан 

қалған картоп қоры азайған. Bрі  картоптың жылы уақытта 
шыдамай бұзыла бастауы �ңірде оның тап шы болуына басты себеп 
болған. Ал картоп тың сатылуындағы спекуляциялық сауданы 
баспас�з хатшысы бірден жоққа шығарды.

«Жаңа шыққан картоп әлі түсе қойған жоқ. Былтырғы 
картоптың қоймадағы к�п б�лігі бұзылып кетті. Bрине, бізбен 
келісімшартқа сәйкес картоп жеткізуші Степногор қаласындағы 
BIOPROM TECHNOLOGIES  ЖШС уақытында жеткізуі тиіс. 
Бірақ олар жаңа картоп келгенге бірнеше күн бойы күтіп қалған. 
Осыған дейін картоптың келісі 90 теңгеден болған. Екінші 
тоқсанда 120 теңгеден сатыла бастады. Ал картоп басқа жерде 
қымбат болғандықтан, тез талап алып кетеді. Сондықтан  картопты 
тұрақтандыру қорларында сатқан алғашқы күннен бастап-ақ 5 
келіден асырмай сатуға шешім қабылданды. Ал жұрт айтқан 
спекулянттық жалған ақпарат. Сейсенбі және бүгінгі бейсенбі 
күндері картоптың келмеуі жаңа картоптың әлі келмегенінен 
болып отыр. Жеткізушілер жаңа картопты күтіп отыр», – дейді  
KOKSHE  әлеуметтік-кәсіпкерлік корпорациясының баспас�з 
хатшысы Айя Калягина. 

ТАҒЫ ЕКІ �ЛЕУМЕТТІК ДҮКЕН САЛЫНБАҚ
Bлеуметтік-кәсіпкерлік корпорация ның мәліметінше, 

тұрақтандыру қорын жүзеге асыруға 1 миллиард 790 миллион 200 
мың  теңге м�лшерінде қаражат б�лінген. Ал ғаш қы бағыт бойынша 
674,2 миллион теңге жұмсалыпты. 

«Қазір қорда күріш, ұн, �сімдік майы, сарымай, қант сияқты 
әлеуметтік маңызды бес аталым бойынша 1 142 тонна �нім бар. 
Бүгінге дейін 1 175 тонна сатылған.  Ал екін ші бағыт бойынша 1 
115,5 миллион теңге қарыз берілген. Осылайша, сүт, ірімшік, 
айран, сарымай, тауық жұмыртқасы, тауық еті және картоп 
бойынша ақмолалық тауар�ндірушілермен келісімшарт жасал ған. 
Тұрақтандыру қорымен арзан бағада 473 тонна картоп, 180 тонна 
құс еті, 244 тонна сүт �німдері мен 1,5 миллион дана тауық 
жұмыртқасы сатылды.  Қазір жұмырт қаның құны бір данасы үшін 
25 теңгеге дейін арзандады. Жалпы, қазір облыс орталығында т�рт  

Kokshe Market  дүкені жұмыс істейді. Халықтың осындай дүкенге 
сұранысын ескере отырып, бола шақ та тағы екі дүкен салу жоспар-
ланған», – дейді   KOKSHE  әлеуметтік-кәсіпкерлік кор пора циясы-
ның баспас�з хатшысы Айя Каля гина. 

Азық-түліктің ең қажетті 13 түрі саты латын бұл дүкендегі бекі-
тіл ген бағалары да жолданды.

Азық-түліктің не себептен уақытында жеткізілмеу себебін 
облыстық Кәсіпкерлік және �неркәсіп басқармасына сауал жолдап 
анықтадық. Мақала беттелген тұста кәсіпкерлік басқар масынан жауап 
та жетті. Ол мәселеге �з уәжін білдірді. «Ал негізгі мәселе картоп пен 
сәбіздің бағасының �суіне �ткен жылғы �німнің азаюы мен (збекстан 
мен Қырғыз Республикасынан және басқа елдерден келетін �німнің 
қымбаттығы себеп болып  тұр», — дейді Ақмола облысы Кәсіпкерлік 
және �неркәсіп басқармасының басшысы Ербол Оспанов.

P.S. 

Сонымен, әзірге қарапайым халық әлеу меттік маңызды азық-
түлік тауарларының жеткізілуіне қапалы. Тұрақтандыру қорымен 
мил лиардтар б>лінгенімен, тұрғындар басты қажеттіліктерді қымбат 
бағамен алуға мәж бүр екенін айтады. Түйінді жайт қалай шешілмек? 
Президент жүктеген тапсырманың орындалмауына тағы қандай себеп 
бар? Тиісті сала министрліктері мен ведомстволары бұл  қателіктерден 
сабақ алар деген үміт теміз... 

Ақмола облысы

Көкшетауда арзан азық-түлік неге тапшы?

Жолдың жыры – 
Ақтоғайдың жанайқайы

 Азық-түлік         2020-2021 жж. 
 тауарының атауы        Сату бағасы, теңге

1 Күріш     230
2 Қарақұмық жармасы   267
3 Сарымай     2 400,00
4 Күнбағыс майы    350-390
5 1 сұрыпты бидай ұны    110
6 Қант     200
7 Картоп     90
8 Құс еті (сан және жіліншік сүйек еті)  720
9 Сарымай (тұздалмаған майы 
 72% кем емес, толтырғышсыз   2 375
 және �сімдік майларынсыз)  
10 Айран     260
11 Сүт     230
12 Ірімшік     1280
13 Жұмыртқа, дана     29,2
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Сенсация
а толы Еуропа чемпиона-
ты б�рын
ы сайыстардан �згерек. Ши-
рек финал
а шы!!ан сегіз !�рама бел-
гілі. Е# !ызы
ы, «$лім тобында
ы» 
чемпионды!!а %міткер санал
ан %ш 
!�раманы# %шеуі де жарыстан шы
ып 
!алды: Португалия, Франция, Герма-
ния. Биыл
ы турнирде Еуропаны# жа#а 
чемпионына куә боламыз. 

Абылайхан ЖҰМАШ

Еуропа чемпионатындағы 1/8 финалдық 
кездесулер небір таңғажайып оқиғаларға 
толы болды. Алдымен Бельгия құрамасы 
Португалияны 1:0 есебімен жеңді. Артынша 
Италия Аустриямен тең түсіп, жеңімпаз 
овертаймда анықталды. Бұл кездесуде Ман-
чини футболшыларының асығы алшысынан 
түсті. Қорытынды есеп 2:1-мен аяқталды. 

Бәрінен бұрын к+пшілікті Франция – 
Швейцария, Хорватия – Испания арасындағы 
ойынның есебі таңғалдырды. Қос матчта да 
негізгі уақытта 6 голдан соғылды. Овертаймда 
испандар Хорватия қақпасына жауапсыз екі 
гол соғып, келесі кезеңге сенімді түрде қадам 
басты. ;лем чемпиондарымен кездесуде 
швейцариялықтар екі доп айырмасымен 
жеңіліп жатып, ойын аяқталар тұста (80, 
90-минуттарда) қос гол соғып, үлкен ерлік 
жасады. Пенальти сериясында Швейцария 
құрамасы 11 метрлік айып добын сенімсіз 
орындаған Мбаппенің арқасында ширек 
финалға +тті. Матч барысында аутсайдер 
саналған Чехия Нидерландты жеңіп, осал 
құрама емес екенін дәлелдеді, ал Дания Уэльс 
қақпасына жауапсыз 4 гол салды. Лондондағы 
«Уэмбли» стадионында ағылшындар Гер-
мания ұлттық құрамасына екі гол соғып, 
қорғанысының қаншалықты мықты екенін, 
шабуыл шебінің де осал емес екенін к+рсетті. 
Бұл ойында Рахим Стерлинг пен Харри 
Кейннің қанжығасы майланды. 

Глазго қаласындағы Швеция мен Украина 
құрамаларының ойыны да тартысқа толы 
болды. Негізі, Андрей Шевченко баптайтын 
команда плей-офф кезеңіне шведтердің арқа-
сында шыққан болатын. Скандинавтықтар 
топтағы соңғы турда поляктарды ұпайсыз 
қалдырған соң Украина 1/8 финалға жолдама 
алған-ды. 

Бірінші таймда командалар бір-бір голдан 
алмасты. Алдымен Ярмоленко айып алаң 
ішінде Зинченкоға керемет пас шығарып, 
оны Сити қорғаушысы мүлтіксіз орындады. 
Дегенмен ойынның бірінші б+лігі аяқталар 
тұста Эмиль Форсберг таразы басын теңестіре 
алды. Екінші таймда да, овертаймның негізгі 
уақытында да гол соғылмады. Шведтер 
сапынан Даниэльссон алаңнан қуылған соң 
жиырма минуттай бір ойыншыға кем ойнады. 
Капитан Ярмоленконың орнына шыққан 
Артем Добвик 121-минутта Украина үшін 
тарихи голды соғып, басты қаһарман атанды. 

Енді 2 шілде күні 22.00-де Петербордағы 
«Газпром» аренада Швейцария Испаниямен 

шеберлік байқасады. 2 шілде күні түнгі сағат 
1.00-де Мюнхеньдегі «Альянц-Аренана» 
стадионында Бельгия Италиямен кім 
мықтыны анықтайды. 3 шілде күні түнгі сағат 
22.00-де Чехия мен Дания Бакудегі Олипиада 
стадионында кездеседі. 3 шілде күні түнгі 
сағат 1.00-де ширек финалда Шевченко 
жігіттері Англия құрамасымен кездеседі. 
Ойын Рим қаласында +теді. 

– The New York Times басылымында 
футбол сарапшысы Рори Смит қазіргі 
Италияның ойынына бір с+збен «fun» деп 
баға беріпті. Яғни, қорғанысқа негізделген 
катеначчо емес, шабуылға негізделген ойын 
+рнегін к+рсетеді депті. Меніңше, Италия 
катеначчоны да ұмытпаған, бірақ бұл басты 
философия емес. Қазір қорғаныс пен 
позициялық футбол арасында ғажап үйлесім 
бар. 

Ал Бельгия бапкері Мартинес осы Еуро 
додасына бас-аяғы 25 футболшысын ертіп 
барды. Негізгі құрам 10 жылдан бері бірге 
ойнап келе жатқан жігіттер. Бұл құрамның 
Бельгияның 2018-дегі  Мундиальдың 
жартылай финалына шыққан құрамнан 
қатты айырмашылығы жоқ. Бірақ кейбірі шау 
тартты, кейбірі бабында емес, кейбірі 
керісінше тәжірибелі футболшыға айналған. 
Мартинес тәуекелге бармай, құрамды 
жаңартпай, ротация жасамай, бір-бірін 
жақсы танитын «негізгі құрамға» мүмкіндік 
жасап отыр. Ең бастысы – бір-бірін түсініп 
ойнайтын, ым-жымы бір команда. Талай 
матчты бірге жеңген, шешуші матчта бірге 
сүрінген. Қысқасы, Бельгия «ортақ тіл» 
тапқан команда десе де болады.  

Биылғы Англия 2010 жылдағы Испания 
құрамасын еске түсіреді. ;зірге т+рт матчта 
т+рт гол салды. Оның үшеуін Рахим Стерлинг, 
бірін Харри Кейн салды. Алып бара жатқан 
ойыны да жоқ, басты мақсаттары – ойынды 
бақылауда ұстау. Жанкүйердің к+ңілінен 
шығатын керемет футбол к+рсетпесе де, 
команда +зінше чемпион болудың тиімді 
жолын ұстанған. Грилиш, Санчо, Рашфорд 
деген ойыншыларды к+п шығармайтыны да 

содан. Vйткені командаға қорғаушы да бола 
алатын шабуылшылар керек, – дейді Жандос 
Байділда. 

Ал спорт сарапшысы, журналист Сәкен 
Сыбанбай футбол жанкүйерлерінің басым 
б+лігі Бельгиядан б+лек Франция, Порту-
галия, Германия құрамаларын үлкен үміт 
күткенін, топтық кезең басталмай тұрып, 
аталған құрамаларды чемпион болады деп 
болжам жасағанын айтады. 

– Елдің бәрі «Ғ» тобын (Венгрия, 
Португалия, Франция, Германия) «+лім 
тобы» деп атап еді. Шынында да, бәрі «+лді», 
яғни бәрі ұтылып, жарыстан шығып қалды. 
Ширек финалға бірде-бірі жете алмады. 
Биылғы доп додасында гол баршылық боп 
тұр. Қазірдің +зінде 120 гол (43 ойында). 
Кешегі Франция мен Швейцария (3:3) 
матчында есеп ашқан Харис Сеферовичтің 
сол бірінші (15-минуттағы) голы  бүкіл 
Еуропа чемпионаттары тарихындағы 800-гол 
болды. Ширек финалға «А» тобының 2 
(Италия, Швейцария), «В» тобының 2 
(Бельгия, Дания), «Д» тобының 2 (Англия, 
Чехия) және «Е» тобының 1 (Испания) +кілі 
шықты. «Ғ» тобынан ешкім жете алмады. «С» 
тобынан Украина 1/4 финалға жолдама алды. 
Бұлардың бәрі  де  мықты құрамалар. 
Чемпиондыққа әу баста айтқанымдай, 
Бельгия мен Англия таласады деп ойлаймын, 
– дейді Сәкен Сыбанбай. 

Бұл саптан, яғни үздік сегіздіктің 
қатарынан Чехия, Дания, Швейцария және 
Украинаның к+рінуі футбол жанкүйерлері 
үшін күтпеген тосынсый болды деуге болады. 
Ал Англия, Бельгия, Италия, Испания 
т+рттігі әуелден жүлдеге таласатындардың 
т із імінде жүрді .  Сол санатта  болған 
француздар, португалдар, немістер жарыспен 
ерте қоштасты. Бұл жарыста фавориттердің 
жеңе бермейтінін тағы бір мәрте дәлелдеп 
берді. Футболда «доп д+ңгелек» деген тіркес 
те жиі айтылады. Демек, нағыз доп додасы 
енді басталды. Алда ширек финалға шыққан 
сегіздіктің чемпиондыққа талас жолындағы 
тартысты кездесулерін тамашалаймыз. 

Үздік сегіздік доданы 
жалғастырады

Ауылда жедел тамақтандыру орнын ашты
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Сауранда домбыра үні 
күмбірледі

Керб�ла! ауданында жас кәсіпкер 
Ділназ К�шербай мемлекеттік грант 
к�мегімен жедел тама!тандыру орта-
лы
ын ашты.  20 жаста
ы кәсіпкер 
Сары�зек ауылында ту
ан. Негізгі ма-
ман ды
ы – же#іл �неркәсіп саласыны# 
ж�мысын �йымдастырушы. Алайда за-
ман а
ымын, б%гінгі к%нні# с�ранысын 
зерделеп, зерттеген бойжеткен негізгі 
маманды
ын  жеке кәсіпке алмастыр-

анды ж�н к�ріпті. 5алада !арыштап 
дамып, ауылды жерге жа#а жа#алы! 
ретінде енді дендеп ене баста
ан 
!о
амды! тама!тандыру саласында
ы 
жедел тама!тандыруды �йымдастыруды 
та#да
ан ол  �зі туып-�скен ауылда 
осындай ша
ын мейрамхана іспетті  
орталы! ашты.

 
Жедел тамақтандыру орталығы Chicken 

Saryozek деп аталады.  Орталық +ткен жыл-
дың қыркүйек айында жұмысын бастаған. 
Келушілер қуырылған тауық +німдерін, 
пицца, суши, наггетс, стрипс сияқты бірнеше 
түрлі тағамға тапсырыс беріп, осы жерде 
отырып-ақ тез тамақтана алады.  Аз уақыт 
ішінде Ділназдың шағын мейрамханасы 
жастардың жиі баратын орнына айналды. 

«Оқу орнында білім алып жүріп, түрлі 
кәсіпті зерттеп, +зімнің біліктілігім мен 
мүмкіндіктерімді сараладым. «Атамекен» 

кәсіпкерлер палатасына арнайы барып, тиісті 
мамандармен жолығып, бизнесті жүргізу 
бойынша кеңестер алдым. Мен сияқты жеке  
ісін енді бастаймын дегендерге «Бастау 
Бизнес» жобасының к+мегі к+п екен.  Жобаға 

жазылып, +ткен жылы кәсіпкерлік бойынша 
білімімді толықтырдым, соның нәтижесінде 
555 мың теңге к+леміндегі грантқа қол 
жеткізіп, қажетті жабдықтарды сатып алдым.  
Сары+зекте қоғамдық тамақтандыру саласы 
жақсы дамып келеді. Тұрғындардың қуырыл-
ған тауық +німдеріне, пицца мен сушиге 
қызығушылығы жоғары. Тағамдарды жеке 
рецепт бойынша дайындаймыз. ;зірге айына 
240-300 келі тауық етінен дайын +німдер шы-
ғарып отырмыз. Қасымда к+мекшім бар», – 
дейді Ділназ.

Қазір жас кәсіпкер Chicken Saryozek 
жедел тамақтандыру орталығының мәзіріне 
жаңа тағамдарды қосып, ас әзірлеу тех-
нологиясын жетілдіру бағытында жұмыс 
істейді. Бірнеше жыл ішінде нысан ірі 
мейрамханаға айналатынына сенімі мол. 

Алматы облысы кәсіпкерлер палатасының 
мәліметі бойынша, жыл басынан бері «Ең-
бек» бағдарламасы аясында «Бастау Бизнес» 
кәсіпкерлік негіздеріне 1 608 жұмыссыз және 
жас кәсіпкер оқытылыпты. Жоба бойынша 
+ткен жылы және биыл оқығандар 695 бизнес 
жоба гранттық қаржыландыру мен жеңіл-
детілген несие алған.

Болат АБАҒАН, 
Алматы облысы 

«Ломбард «Сенімді іргетас» ЖШС тауар белгісі (Бірінші ломбард) 2021 жылы 
шілде айының 02, 09, 16, 23, 30 күні  сағат 12.00-де кепілге қойылған мүліктердің 
сатылымы +ткізілетіні туралы жариялайды. Мекенжайымыз: Алматы қаласы, 
Ақсай-2 ықшамауданы, 10-үй. Тел: 8(727) 268-40-37.

ТОО «Ломбард «Сенімді іргетас» товарный знак (Бірінші ломбард) 
объявляет о проведении торгов залогового имущества 02, 09, 16, 23, 30 
числа июля  2021 г.,  в 12.00 часов по адресу: г. Алматы, мкр. Аксай-2, 
д. 10. Телефон: 8(727) 268-40-37.

Бір кездері !аза! ханды
ы-
ны# астанасы бол
ан, сан 
а-
сыр лар сырын бауырына б%к-
кен Сауран !алашы
ында 30-
дан астам к%йші к%й тартты. 
Атап айтса!, 8лтты! домбыра 
к%нінде Тәуелсіздігімізді# 30 
жылды
ы мен Т%ркістан об-
лысы ны# !�рыл
анына %ш жыл 
толуына орай «Домбыра %німен 
бой к�терген жа#а Сауран» 
атты к%йшілер флешмобы �тті. 

Қазақ үшін +те құнды мекен 
болып есептелетін к+не шаһарда 
+ткен шараның басты мақсаты – 
қазақтың күйі арқылы тарихы 
терең, талай ғасыр бойы сырын 
ішіне сақтаған Сауран қалашығы-
ның жаңа таңы атқанын, енді ғана 
құрылған Сауран ауданының жаңа 
дәуірі басталғанын насихаттау. 
Яғни, жаңа құрылған ауданның 
тіршілігіне рухани демеу болу. 

ХІІ ғасырда ірі сауда орталығы 
ретінде іргетасы қаланған, әйгілі 
ортағасырлық қалалардың бірі 
Сауран қалашығында +ткен шара-

да отыздан астам күйші арайлап 
атқан таңмен таласа ұлттық аспап 
домбырамен қазақ халық күйлерін 
бір уақытта орындап, ұлттық ас-
пап тың асқақ үнін аспанға шарық-
татты. Сауран ауданы әкімдігінің 
ұйымдастыруымен +ткен домбыра-
ны ұлықтау шарасында +нерпаздар 
тобы Түркештің «К+ңіл ашарын», 
Құрманғазының «Балбырауынын», 
Динаның «Науысқы» күйін орын-
дады.

Ақын Қадыр Мырза ;лінің 
«На ғыз қазақ қазақ емес, нағыз 
қазақ – домбыра» дегеніндей, 
флешмоб барысында келушілерге 
ұлттық тағамдар ұсынылып, дом-
быраның киесі мен қасиеті туралы 
толғамды ойлар айтылды. 

Атап +тейік, 2018 жылы  Тұң-
ғ ы ш  П р е з и д е н т  –  Е л б а с ы 
Нұрсұлтан Назарбаев Ұлттық 
домбыра күні туралы Жарлыққа 
қол қойып, шілденің бірінші жек-
сенбісі елімізде Ұлттық домбыра 
күні деп белгіленген.

Тельман БЕЙСЕН

Шымкент !аласы бас санитар дәрігеріні# карантин мерзімін 
�зарту туралы жа#а !аулысы шы!ты.

«Шымкент қаласында карантин режимі және коронавирустың 
таралуының алдын алу ж+ніндегі шектеу шаралары 2021 жылдың 2 
шілдесінен бастап эпидемиологиялық жағдай тұрақталғанға дейін 
ұзартылсын» делінген қаулыда.

Қаулы талаптары бойынша Шымкент қаласының тұрғындары мен 
қонақтарына адамдар к+п жиналатын туған күн, мерейтой, құдалық, 
той, беташар және басқа кез келген іс-шараларды +ткізуге тыйым 
салынған.

Сондай-ақ 65 жастан асқан адамдардың қалада жүруі шектеліп, 
бетперде режимін сақтау міндеттеледі.

Г. БЕКЗАТ

Той өткізуге тыйым 
салды
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